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Anslag/Bevis
Protokollet är justerat. Justeringen har tillkännagivits genom anslag.

Organ Kommunstyrelsens arbetsutskott

Sammanträdesdatum 2021-09-15

Datum då anslaget sätts upp 2021-09-16 Datum för anslags nedtagande 2021-09-16

Förvaringsplats för protokollet Kommunstyrelsekontorets kansli
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Ida-Maria Olofsson
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 Ärendelista
§121 Val av justerare
§122 Ändringar i föredragningslistan
§123 Informationsärenden
§124 Reinvestering 2021 - Hallsta skola ytskiktsrenovering och tillagningskök
§125 Investering 2021 - Edsbro aktivitetspark
§126 Remiss Kollektivtrafikplan 2050
§127 Sammanträdesdagar
§128 Valdistrikt mandatperioden 2022-2026
§129 Remiss av SOU 2021:33 En tioårig grundskola – Införandet av en ny 

årskurs 1 i grundskolan, grundsärskolan, specialskolan och sameskolan
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§121

Val av justerare
Beslut
Olle Jansson (S) föreslår Ulrika Falk (S) att tillsammans med ordförande justera protokollet. Justering 
äger rum på kommunstyrelsekontorets kansli den 16 september 2021.
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§122

Ändringar i föredragningslistan
Beslut
Inga ändringar i föredragningslistan förelåg.
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§123

Informationsärenden
Sammanfattning av ärendet
 
Anette Madsén (Kommundirektör) informerar om:

 Pågående arbete av nytt ramverk för distansarbete.
 Slutfasen av mål- och budget.
 Pågår revidering av styrmodellen.
 Arbetet med ÖP 2050 har startat.

 
Joakim Appelquist (stabs- och planeringschef) informerar om den nya visselblåsarfunktionen som 
inrättades innan sommaren för internt bruk. Kommer under hösten att starta upp även för externa 
anmälningar.
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§124 Dnr KS 2021-1035

Reinvestering 2021 - Hallsta skola ytskiktsrenovering och tillagningskök
Beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår:
Kommunstyrelsen beslutar:
 
Tilldela ett reinvesteringsanslag om 5500 tkr för en ytskiktsrenovering av Hallsta skola tillagningskök.
Finansiering sker med kommunstyrelsens anslag för investeringar 2021
Total kapitalkostnad som uppkommer uppgår till 286 tkr (år 1) 2024

Sammanfattning av ärendet
Hallsta skola uppfördes på 60-talet. I bygganden finns ett tillagningskök om ca 200 m2 som idag är i 
stort behov av renovering på golvytskikt, väggar och tak. Även vissa komponenter som golvbrunnar 
av gjutjärn och avloppsledningar som börjar närma sig sin tekniska livslängd ska samtidigt bytas ut 
när man nu lägger in nytt golvytskikt i lokalerna. Total kostnad är 5500 tkr. Total kapitalkostnad som 
uppkommer är 286 tkr (år 1) 2024.

Beslutsunderlag

Tjänsteutlåtande avseende Reinvestering 2021 - Hallsta skola ytskiktsrenovering tillagningskök 
inlämning
Bilaga 1. Protokollsutdrag avseende §41 TKNAU Reinvestering 2021 Hallsta skola ytskiktsrenovering 
tillagningskök

Beslutande sammanträde
Reservationer & protokollsanteckningar
Ulrika Falk (S) lämnar in följande protokollsanteckning:
Enligt barn- och skolnämndens operativa lokalresursplan är Hallsta skola ”allmänt sliten”, och 
renoveringsbehoven är uppenbara. Socialdemokraterna välkomnar därför att tillagningsköket i 
Hallsta skola ska renoveras. Samtidigt skulle vi vilja se att ett helhetsgrepp tas för att förbättra 
skolmiljön på Hallsta skola, både för ökad trygghet och förbättrad undervisningsmiljö för Hallstaviks 
elever.

Yrkanden
Robert Beronius (L), Ulrika Falk (S), Gabriel Liljeström (MP) och Andrea Kronvall (SD) yrkar bifall till 
kommunstyrelsens arbetsutskotts förslag.

Beslutsgång
Ordföranden frågar om kommunstyrelsens arbetsutskott kan besluta i enlighet med 
kommunstyrelsekontorets arbetsutskotts förslag som bifalls av Robert Beronius (L), Ulrika Falk (S), 
Gabriel Liljeström (MP) och Andrea Kronvall (SD), och finner att kommunstyrelsens arbetsutskott 
beslutar i enlighet med förslaget.
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Beslutet ska skickas till 
Teknisk direktör
Teknik och klimatnämnden
Fastighetsavdelningen
Ekonomiavdelningen
Barn- och utbildningskontoret
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§125 Dnr KS 2021-733

Investering 2021 - Edsbro aktivitetspark
Beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar:

1. Anslå investeringsmedel om 900 tkr för byggnation av aktivitetsparken.
2. Investeringen finansieras med Kommunstyrelsens anslag för investeringar 2021.
3. Nytillkommande kostnad drift- och kapitalkostnader är 83 tkr år 1, varav årlig driftkostnad är 

40 tkr/år och total kostnad avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr år 1.

Sammanfattning av ärendet
Förslag till beslut avser uppförande av en aktivitetspark i Edsbro för ungdomar i tonåren. Behovet av 
en aktivitetspark för ungdomar i Edsbro är stort då en spontanyta för denna åldersgrupp idag saknas. 
Uppförandet av parken baseras på en dialog som har förts mellan Kultur- och fritidskontoret och barn 
och ungdomar i Edsbro samt på kostnader och utföranden av andra aktivitetsparker i kommunen. 
Total kostnad för Edsbro aktivitetspark är 900 tkr. Kostnad drift- och kapitalkostnader är 83 tkr år 1, 
varav årlig driftkostnad är 40 tkr/år och total kostnad avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr 
år 1.

Beslutsunderlag

Tjänsteutlåtande avseende Investering 2021 - Edsbro aktivitetspark
Bilaga 1. Aktivitetspark i Edsbro
Bilaga 2. Protokollsutdrag avseende §40 TKNAU Investering 2021 - Edsbro aktivitetspark

Beslutande sammanträde
Yrkanden
Ulrika Falk (S), Andrea Kronvall (SD) och Robert Beronius (L) yrkar bifall till kommunstyrelsens 
arbetsutskotts förslag.

Beslutsgång
Ordföranden frågar om kommunstyrelsens arbetsutskott kan besluta i enlighet med 
kommunstyrelsekontorets arbetsutskotts förslag som bifalls av Ulrika Falk (S), Andrea Kronvall (SD) 
och Robert Beronius (L), och finner att kommunstyrelsekontorets arbetsutskott beslutar i enlighet 
med förslaget.

Beslutet ska skickas till 
Kommunstyrelsen
Fastighetsavdelningen
Avdelningschef bad- och idrott
Ekonomiavdelningen
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§126 Dnr KS 2021-1012

Remiss Kollektivtrafikplan 2050
Beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår:
Kommunstyrelsen beslutar att godkänna kommunstyrelsekontorets förslag till yttrande som sitt eget 
och överlämnar det till Trafikförvaltningen

Sammanfattning av ärendet
Trafikförvaltningen har översänt föreslag till Kollektivtrafikplan 2050. Planen syftar till att skapa en 
bild av kollektivtrafiksystemets långsiktiga behov på en övergripande systemnivå. För Norrtälje 
kommun berörs Roslagsbanan som föreslås förlängas till Rimbo, att två nya busslinjer skapas mot 
Arlanda respektive Karolinska. Kommunstyrelsekontoret anser att dessa förslag är positiva för 
kommunens möjligheter att nå ökad regional tillväxt.
Trafikförvaltningen föreslår vidare att Tekniska högskolan ska utgå som slutdestination vilket berör 
linje 639 Rimbo och 676 Norrtälje. Linje 639 föreslås ha Danderyds sjukhus som slutdestination och 
linje 676 föreslås dras till Cityterminalen. Kommunstyrelsekontoret anser inte att linje 639 ska 
betraktas som en matarlinje till tunnelbanan och kan inte se några restidsvinster eller 
målpunktsfördelar med att linje 676 ska trafikera Cityterminalen, vilket skulle bli parallell trafik med 
tunnelbanan och Roslagsbanan. Kommunstyrelsekontoret föreslår därför för kommunstyrelsen att 
kommunen är emot förslaget. I yttrandet har kommunstyrelsekontoret även lyft behovet av 
förbättrade kopplingar till Kista, Uppsala och Östhammar

Beslutsunderlag

Tjänsteutlåtande avseende Yttrande till Trafikförvaltningen gällande Kollektivtrafikplan 2050
Bilaga 1. Yttrande gällande Kollektivtrafikplan 2050

Beslutande sammanträde
Yrkanden
Ulrika Falk (S) och Gabriel Liljenström (MP) yrkar bifall till kommunstyrelsens arbetsutskotts förslag.

Beslutsgång
Ordföranden frågar om kommunstyrelsens arbetsutskott kan besluta i enlighet med 
kommunstyrelsekontorets arbetsutskotts förslag som bifalls av Ulrika Falk (S) och Gabriel Liljenström 
(MP), och finner att kommunstyrelsekontorets arbetsutskott beslutar i enlighet med förslaget.

Beslutet ska skickas till 
Trafikförvaltningen
Avdelningschef Stab- och planering
Trafikstrateg
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§127 Dnr KS 2021-1042

Sammanträdesdagar
Beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår:
Kommunstyrelsen föreslår:
1. Kommunfullmäktige godkänner förslaget till sammanträdesdagar för kommunfullmäktige för år 
2022 enligt tjänsteutlåtandets bilaga 1.
 
Kommunstyrelsens arbetutskott föreslår:
2. Kommunstyrelsen beslutar för egen del att godkänna förslaget till sammanträdesdagar för 
Kommunstyrelsen, arbetsutskottet, samhällsbyggnadsutskottet samt näringslivsutskottet enligt 
tjänsteutlåtandets bilaga 1.
3. Beslutet gäller under förutsättning att kommunfullmäktige godkänner förslaget till 
sammanträdesdagar för kommunfullmäktige för år 2022.
Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar för egen del:
- Uppdra till kommunstyrelsekontoret att göra redaktionella ändringar i tjänsteutlåtandet, det bör 
framkomma att sammanträdesdagarna avser år 2022.

Sammanfattning av ärendet
Kommunstyrelsekontorets kansli har tagit fram ett förslag till sammanträdesschema för 
kommunstyrelsen och dess utskott samt för kommunfullmäktige för år 2022. Förslaget regleras av 
kommunallagens bestämmelser om sista datum för budget och årsredovisning samt av 
kommunfullmäktiges arbetsordning. Förslaget har tagits fram i samråd med ekonomiavdelningen 
med hänsyn till Norrtälje kommuns styrprocess som reglerar ekonomiska rapporter.

Beslutsunderlag

Tjänsteutlåtande avseende Fastställande av sammanträdesdagar 2022 för kommunfullmäktige, 
kommunstyrelsen och dess utskott
Bilaga 1. Sammanträdesdagar 2022

Beslutande sammanträde
Yrkanden
Ulrika Falk (S) yrkar bifall till kommunstyrelsens arbetsutskotts förslag med tillägg att uppdra till 
kommunstyrelse kontoret att göra redaktionella ändringar i tjänsteutlåtandet. Det bör framkomma att 
sammanträdesdagarna avser år 2022.

Beslutsgång
Ordföranden frågar om kommunstyrelsens arbetsutskott kan besluta i enlighet med 
kommunstyrelsekontorets arbetsutskotts förslag med Ulrika Falk (S) tilläggsyrkande, och finner att 
kommunstyrelsekontorets arbetsutskott beslutar i enlighet med förslaget.
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Beslutet ska skickas till 
Samtliga nämnder
Kanslichef
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§128 Dnr KS 2021-1224

Valdistrikt mandatperioden 2022-2026
Beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår:
Kommunstyrelsen föreslår:
Kommunfullmäktige beslutar om ändring av valdistriktsindelningen i Norrtälje kommun enligt bilaga 1 
till kommunstyrelsekontorets tjänsteutlåtande den 24 augusti 2021, och överlämnar det till 
Länsstyrelsen i Stockholms län för fastställande.

Sammanfattning av ärendet
Vid den översyn av valdistriktsindelningen som kommunen ska göra inför varje val har ett distrikt 
inom Norrtälje kommun bedömts bli för stort vid valen 2022. Med anledning av detta har ett förslag till 
reviderad distriktsindelning tagits fram. Förslaget innebär att valdistriktet Bältartorp – Hamnen delas 
upp i två nya distrikt, Bältartorp och Norrtälje hamn. Målsättningen är att i möjligaste mån bevara den 
existerande indelningen och att de ändringar som görs ska kunna vara bestående över en längre tid. 
Enligt förslaget lämnas övriga valdistrikt oförändrade.

Beslutsunderlag

Tjänsteutlåtande angående ändring av valdistriktsindelning 2021 (KS)
Bilaga 1 Karta över förslag till ny valdistriktsindelning för Bältartorp och Norrtälje hamn
Bilaga 2 Karta över antal röstberättigade per 1 mars 2021 i den föreslagna uppdelningen av 
Bältartorp och Norrtälje hamn
Bilaga 3 Tabell över antal röstberättigade per valdistrikt enligt gällande indelning, daterad den 1 mars 
2021
Bilaga 4. §31 VDN Protokollsutdrag med tjänsteutlåtande avseende Ändring av valdistrikt 
mandatperioden 2022-2026

Beslutande sammanträde
Beslutsgång
Ordföranden frågar om kommunstyrelsens arbetsutskott kan besluta i enlighet med 
kommunstyrelsekontorets arbetsutskotts förslag, och finner att kommunstyrelsekontorets 
arbetsutskott beslutar i enlighet med förslaget.
 

Beslutet ska skickas till 
Länsstyrelsen i Stockholms län
Val- och demokratinämnden
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§129 Dnr KS 2021-1091

Remiss av SOU 2021:33 En tioårig grundskola – Införandet av en ny 
årskurs 1 i grundskolan, grundsärskolan, specialskolan och sameskolan
Beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår:

Kommunstyrelsen antar det remissvar som Barn- och utbildningsförvaltningen har tagit fram i 
samverkan med kommunstyrelsekontoret, och som har beslutats av Barn- och skolnämnden den 13 
september 2021 och skickar det till Utbildningsdepartementet/regeringskansliet som sitt eget.

Sammanfattning av ärendet
Regeringen har uppdragit åt en särskild utredare att föreslå hur en tioårig grundskola kan införas 
genom att förskoleklassen görs om till årskurs ett. Syftet är att förbättra kunskapsresultaten genom 
att eleverna ges mer undervisning utifrån grundskolans kursplaner och inom den regel och 
kompetensmässiga struktur som grundskolan har.
Betänkande ”En tioårig grundskola – Införandet av en ny årskurs 1 i grundskolan, grundsärskolan, 
specialskolan och sameskolan” (SOU 2021:33) har remitterats till Norrtälje kommun som därmed 
bjudits in att lämna synpunkter på förslagen eller materialet i betänkandet.
Barn- och utbildningskontoret instämmer i flertalet av förslagen som presenteras i remissen samt har 
tilltro till att dessa förslag kommer att ha en positiv påverkan på skolans organisation, både 
pedagogiskt och administrativt. 

Beslutsunderlag

Tjänsteutlåtande avseende Svar på remiss SOU2021 33 En tioårig grundskola
Bilaga 1. Besvarande av remiss En tioårig grundskola_ SOU 2021-33

Beslutande sammanträde
Yrkanden
Olle Jansson (S) yrkar bifall till kommunstyrelsens arbetsutskotts förslag.

Beslutsgång
Ordföranden frågar om kommunstyrelsens arbetsutskott kan besluta i enlighet med 
kommunstyrelsekontorets arbetsutskotts förslag som bifalls av Olle jansson (S), och finner att 
kommunstyrelsekontorets arbetsutskott beslutar i enlighet med förslaget.
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Beslutet ska skickas till 
Utbildningsdepartementet, med e-post till u.remissvar@regeringskansliet.se
Utbildningsdepartementet, med e-post till mattias.ahlquist@regeringskansliet.se 
Barn- och skolnämnden
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Reinvestering 2021 - 
Hallsta skola 

ytskiktsrenovering och 
tillagningskök

§124

KS 2021-1035

   



TJÄNSTEUTLÅTANDE

Datum: 2021-07-23
Diarienummer: KS 2021-1035

Fastighetsavdelningen
Handläggare: Thomas Lundqvist
Titel: Projektledare
E-post: thomas.lundqvist@norrtalje.se

Till: Kommunstyrelsens arbetsutskott

Intern

Reinvestering 2021 Hallsta skola 
ytskiktsrenovering tillagningskök

Förslag till beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår:

Kommunstyrelsen beslutar:

1. Tilldela ett reinvesteringsanslag om 5500 tkr för en ytskiktsrenovering av Hallsta skola 
tillagningskök.

2. Finansiering sker med kommunstyrelsens anslag för investeringar 2021
3. Total kapitalkostnad som uppkommer uppgår till 286 tkr (år 1) 2024

Sammanfattning av tjänsteutlåtandet
Hallsta skola uppfördes på 60-talet. I bygganden finns ett tillagningskök om ca 200 m2 som idag är i 
stort behov av renovering på golvytskikt, väggar och tak. Även vissa komponenter som golvbrunnar av 
gjutjärn och avloppsledningar som börjar närma sig sin tekniska livslängd ska samtidigt bytas ut när 
man nu lägger in nytt golvytskikt i lokalerna. Total kostnad är 5500 tkr. Total kapitalkostnad som 
uppkommer är 286 tkr (år 1) 2024

Ärendet
Beskrivning
Hallsta skola uppfördes på 60-talet. I bygganden finns ett tillagningskök om 200 m2 som har en 
kapacitet på ca 700 portioner per dag. Senaste renoveringen utfördes i början av 2000-talet då 
ytskikten byttes ut och kylar och frys installerades. Vid den renoveringen så gjorde man inget åt dom 
befintliga avloppsledningarna.  Lokalerna  är idag i stort behov av renovering på ytskikten golv, väggar 
och tak. Även vissa komponenter som exempelvis golvbrunnar av gjutjärn och avloppsledningar som 
närmar sig sin tekniska livslängd ska samtidigt bytas ut när man nu lägger in nytt golvytskikt i 
lokalerna. Andra komponenter som ska bytas ut är tex. en kokgryta, grovdiskmaskin, ugn samt en del 
inredning som höj och sänkbara arbetsbänkar. Framtagande av handlingar till ett förfrågningsunderlag 
samt en upphandling genomföres 2021-2022. Utförande av ytskiktsrenoveringen i tillagningsköket är 
planerat att ske till vår och sommaren 2023. Anledningen till att projektet inte utförs 2022 är då 
verksamheten har önskemålet att projektet genomförs mellan april och augusti och då förberedande 
arbete såsom upphandling med mera inte bedöms vara färdigt till april 2022.

Lagkrav
Ej tillämplig



2

Intern

Koppling till gällande styrdokument
I mål och budget 2021 så är investeringen upptagen med 4000 tkr för 2023. 
Projektet är nu i ett planeringsskede och det ser ut att bli mer kostsamt än vad man bedömt och 
antagit när man tidigare satte investeringsbeloppet. Under dom år som har gått så har också 
underhållsbehovet ökat i tillagningsköket samt att även materialkostnaderna har ökat på marknaden.

Ekonomiska konsekvenser och riskanalys
Ekonomisk kalkyl
Byggkostnader 4100 tkr
Byggherrekostnad 850 tkr
Oförutsett 550 tkr
Totalt 5500 tkr

Kostnader komponent fördelas enligt nedan:
Komponent Andel Kostnad Avskrivning år 1
Byggnad invändigt 25 år 64% 3500 tkr 140 tkr
VA-installationer 50 år 7% 400 tkr 8 tkr
VVS-installationer 25 år 11% 600 tkr 24 tkr
EL-installationer 20 år 5% 300 tkr 15 tkr
Storkök 20 år 13% 700 tkr 35 tkr

Summa 5500 tkr 222tkr

Uppkommen ränta år 1 (internränta 1,5%) är 64 tkr
Total kostnad, dvs avskrivning kapitalkostnader inklusive ränta uppgår till 286 tkr/år (år 1) 2024.

Inga kvarstående kapitalkostnader finns på de byggdelar som avses renoveras.
Inga nya driftkostnader beräknas tillkomma i samband med denna investering.

Förvaltningens analys och slutsatser
Uteblivna reinvesteringar leder generellt till mer kostsamma underhållsåtgärder på sikt men även till att 
anläggningar kan behöva ersättas i förtid när dessa inte längre kan tillhandahållas med anledning av 
bristande funktion och ändamålsenlighet. I dagsläget finns det ett föreläggande i ett rum som kan 
stänga verksamheten i tillagningsköket om det inte utförs några åtgärder inom rimlig tid. Det är därför 
av största vikt att tillagningsköket håller den standard som förväntas och så att man eliminerar 
driftnedsättande störningar i nutid men även på lång sikt framöver. I detta ärende så har miljö och 
hälsas inspektörer informerats om tiderna och dom har gjort en anteckning att åtgärdande av 
föreläggande kommer att ske 2023.

Tidplaner
Veckoberedning TKN 2021-07-29
TKNAU 2021-08-10
TKN 2021-08-24
KSAU 2021-09-15
KS 2021-09-27
Slutredovisning 2024-Q1
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Intern

Kenneth Eriksson Caroline Isenborg
Tf. Teknisk Direktör Tf. Fastighetschef
Tekniska kontoret Fastighetsavdelningen

Bilagor
Bilaga 1. Protokollsutdrag avseende §41 TKNAU Reinvestering 2021 Hallsta skola ytskiktsrenovering 
tillagningskök

Beslut skickas till
Teknisk direktör
Teknik och klimatnämnden
Fastighetsavdelningen
Ekonomiavdelningen
Barn- och utbildningskontoret



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL

2021-08-10

Teknik- och klimatnämndens arbetsutskott

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§41 Dnr TKN 2021-322

Reinvestering 2021 Hallsta skola ytskiktsrenovering tillagningskök
Beslut
Teknik- och klimatnämndens arbetsutskott föreslår:
Teknik- och klimatnämnden föreslår:
 
Kommunstyrelsen beslutar:
 
1. Tilldela ett reinvesteringsanslag om 5500 tkr för en ytskiktsrenovering av Hallsta skola 
tillagningskök.
2. Finansiering sker med kommunstyrelsens anslag för investeringar 2021
3. Total kapitalkostnad som uppkommer uppgår till 286 tkr (år 1) 2024
4. Uppkommen kapitalkostnad finansieras genom befintlig ekonomisk ram för Barn- och 
utbildningskontoret.

Sammanfattning av ärendet
Hallsta skola uppfördes på 60-talet. I bygganden finns ett tillagningskök om ca 200 m2 som idag är i 
stort behov av renovering på golvytskikt, väggar och tak. Även vissa komponenter som golvbrunnar 
av gjutjärn och avloppsledningar som börjar närma sig sin tekniska livslängd ska samtidigt bytas ut 
när man nu lägger in nytt golvytskikt i lokalerna. Total kostnad är 5500 tkr. Total kapitalkostnad som 
uppkommer är 286 tkr (år 1) 2024.

Beslutsunderlag

7 Hallsta skola ytskiktsrenovering tillagningskök inlämning 2021-07-23

Beslutande sammanträde
Beslutsgång
Ordförande frågar om teknik- och klimatnämndens arbetsutskott kan besluta i enlighet med tekniska 
kontorets tjänsteutlåtandes förslag och finner att nämnden beslutar i enlighet med förslaget.

Beslutet ska skickas till 
Teknisk direktör
Teknik och klimatnämnden
Fastighetsavdelningen
Ekonomiavdelningen
Barn- och utbildningskontoret



TJÄNSTEUTLÅTANDE

Datum: 2021-07-23
Diarienummer: TKN 2021-322

Fastighetsavdelningen
Handläggare: Thomas Lundqvist
Titel: Projektledare
E-post: thomas.lundqvist@norrtalje.se

Till: Teknik och klimatnämndens arbetsutskott

Intern

Reinvestering 2021 Hallsta skola 
ytskiktsrenovering tillagningskök

Förslag till beslut
Teknik- och klimatnämndens arbetsutskott föreslår:

Teknik- och klimatnämnden föreslår:

Kommunstyrelsen beslutar:

1. Tilldela ett reinvesteringsanslag om 5500 tkr för en ytskiktsrenovering av Hallsta skola 
tillagningskök.

2. Finansiering sker med kommunstyrelsens anslag för investeringar 2021
3. Total kapitalkostnad som uppkommer uppgår till 286 tkr (år 1) 2024
4. Uppkommen kapitalkostnad finansieras genom befintlig ekonomisk ram för Barn- och 

utbildningskontoret.

Sammanfattning av tjänsteutlåtandet
Hallsta skola uppfördes på 60-talet. I bygganden finns ett tillagningskök om ca 200 m2 som idag är i 
stort behov av renovering på golvytskikt, väggar och tak. Även vissa komponenter som golvbrunnar av 
gjutjärn och avloppsledningar som börjar närma sig sin tekniska livslängd ska samtidigt bytas ut när 
man nu lägger in nytt golvytskikt i lokalerna. Total kostnad är 5500 tkr. Total kapitalkostnad som 
uppkommer är 286 tkr (år 1) 2024

Ärendet
Beskrivning
Hallsta skola uppfördes på 60-talet. I bygganden finns ett tillagningskök om 200 m2 som har en 
kapacitet på ca 700 portioner per dag. Senaste renoveringen utfördes i början av 2000-talet då 
ytskikten byttes ut och kylar och frys installerades. Vid den renoveringen så gjorde man inget åt dom 
befintliga avloppsledningarna.  Lokalerna  är idag i stort behov av renovering på ytskikten golv, väggar 
och tak. Även vissa komponenter som exempelvis golvbrunnar av gjutjärn och avloppsledningar som 
närmar sig sin tekniska livslängd ska samtidigt bytas ut när man nu lägger in nytt golvytskikt i 
lokalerna. Andra komponenter som ska bytas ut är tex. en kokgryta, grovdiskmaskin, ugn samt en del 
inredning som höj och sänkbara arbetsbänkar. Framtagande av handlingar till ett förfrågningsunderlag 
samt en upphandling genomföres 2021-2022. Utförande av ytskiktsrenoveringen i tillagningsköket är 
planerat att ske till vår och sommaren 2023. Anledningen till att projektet inte utförs 2022 är då 
verksamheten har önskemålet att projektet genomförs mellan april och augusti och då förberedande 
arbete såsom upphandling med mera inte bedöms vara färdigt till april 2022.
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Intern

Lagkrav
Ej tillämplig

Koppling till gällande styrdokument
I mål och budget 2021 så är investeringen upptagen med 4000 tkr för 2023. 
Projektet är nu i ett planeringsskede och det ser ut att bli mer kostsamt än vad man bedömt och 
antagit när man tidigare satte investeringsbeloppet. Under dom år som har gått så har också 
underhållsbehovet ökat i tillagningsköket samt att även materialkostnaderna har ökat på marknaden.

Ekonomiska konsekvenser och riskanalys
Ekonomisk kalkyl
Byggkostnader 4100 tkr
Byggherrekostnad 850 tkr
Oförutsett 550 tkr
Totalt 5500 tkr

Kostnader komponent fördelas enligt nedan:
Komponent Andel Kostnad Avskrivning år 1
Byggnad invändigt 25 år 64% 3500 tkr 140 tkr
VA-installationer 50 år 7% 400 tkr 8 tkr
VVS-installationer 25 år 11% 600 tkr 24 tkr
EL-installationer 20 år 5% 300 tkr 15 tkr
Storkök 20 år 13% 700 tkr 35 tkr

Summa 5500 tkr 222tkr

Uppkommen ränta år 1 (internränta 1,5%) är 64 tkr
Total kostnad, dvs avskrivning kapitalkostnader inklusive ränta uppgår till 286 tkr/år (år 1) 2024.

Inga kvarstående kapitalkostnader finns på de byggdelar som avses renoveras.
Inga nya driftkostnader beräknas tillkomma i samband med denna investering.

Förvaltningens analys och slutsatser
Uteblivna reinvesteringar leder generellt till mer kostsamma underhållsåtgärder på sikt men även till att 
anläggningar kan behöva ersättas i förtid när dessa inte längre kan tillhandahållas med anledning av 
bristande funktion och ändamålsenlighet. I dagsläget finns det ett föreläggande i ett rum som kan 
stänga verksamheten i tillagningsköket om det inte utförs några åtgärder inom rimlig tid. Det är därför 
av största vikt att tillagningsköket håller den standard som förväntas och så att man eliminerar 
driftnedsättande störningar i nutid men även på lång sikt framöver.

Tidplaner
Veckoberedning TKN 2021-07-29
TKNAU 2021-08-10
TKN 2021-08-24
KSAU 2021-09-15
KS 2021-09-27
Slutredovisning 2024-Q1
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Intern

Kenneth Eriksson Caroline Isenborg
Tf. Teknisk Direktör Tf. Fastighetschef
Tekniska kontoret Fastighetsavdelningen

Bilagor

Beslut skickas till
Teknisk direktör
Teknik och klimatnämnden
Fastighetsavdelningen
Ekonomiavdelningen
Barn- och utbildningskontoret



Investering 2021 - Edsbro 
aktivitetspark

§125

KS 2021-733

   



TJÄNSTEUTLÅTANDE

Datum: 2021-07-21
Diarienummer: KS 2021-733

Tekniska kontoret
Handläggare: Jesper Stavre
Titel: Projektledare
E-post: Jesper.stavre@norrtalje.se

Till: Kommunstyrelsens arbetsutskott

Investering 2021 - Edsbro aktivitetspark

Förslag till beslut

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar:

1. Anslå investeringsmedel om 900 tkr för byggnation av aktivitetsparken.
2. Investeringen finansieras med Kommunstyrelsens anslag för investeringar 2021.
3. Nytillkommande kostnad drift- och kapitalkostnader är 83 tkr år 1, varav årlig driftkostnad är 40 

tkr/år och total kostnad avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr år 1.

Sammanfattning av tjänsteutlåtandet
Förslag till beslut avser uppförande av en aktivitetspark i Edsbro för ungdomar i tonåren. Behovet av 
en aktivitetspark för ungdomar i Edsbro är stort då en spontanyta för denna åldersgrupp idag saknas. 
Uppförandet av parken baseras på en dialog som har förts mellan Kultur- och fritidskontoret och barn 
och ungdomar i Edsbro samt på kostnader och utföranden av andra aktivitetsparker i kommunen. 
Total kostnad för Edsbro aktivitetspark är 900 tkr. Kostnad drift- och kapitalkostnader är 83 tkr år 1, 
varav årlig driftkostnad är 40 tkr/år och total kostnad avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr 
år 1

Ärendet  
Beskrivning
Tekniska kontoret har tillsammans med Kultur- och fritidskontoret, som i sin tur har haft dialog med 
barn och ungdomar i Edsbro, tagit fram detta ärende för byggnation av en aktivitetspark för barn och 
ungdomar i Edsbro samhälle.

Ärendet har passerat Kultur- och fritidsnämndens arbetsutskott och Kultur- och fritidsnämnden. 

Fritidssysselsättningar för barn och unga har under årens lopp haft olika trender där intresset för olika 
aktiviteter ibland ökar för att sedan åter minska till fördel för någonting nytt. Mer ihållande aktiviteter för 
tonåringar är skate och kickbike där parkour också ser ut att bli en mer långtgående trend. Ungdomar 
som går in i tonåren har, förutom fysisk aktivitet, ett stort behov av att umgås genom att samtala, 
lyssna på musik och hänga tillsammans. I dagens samhälle blir det allt viktigare att skapa offentliga 
utrymmen så att dessa aktiviteter för ungdomar kan ske på en trygg plats.   

Ett flertal dialogmöten har genomförts med barn och unga i Edsbro de senaste åren, huvudsakligen 
med representanter från Kultur- och fritidskontoret i samverkan med gruppen Framtid Edsbro. Det som 
framkommit i dessa möten är i första hand en önskan om att skapa en yta för parkour samt för skate 
och kickbike. Det har också framkommit som positivt med en plats där man kan hänga och t ex lyssna 
på musik tillsammans.
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När Hallstaviks aktivitetspark planerades framkom ett liknande behov från barn och ungdomar i 
Hallstavik. Hallstaviks aktivitetspark uppfördes utifrån dessa behov och öppnade i juni 2019. Trots 
detta har parkens ytor för parkour och skate-/kickbike sedan dess nyttjats i liten utsträckning. Den yta 
som innefattas av en liten scen, miniläktare och ladd-stolpe för digital utrustning har dock använts mer 
frekvent.

Tekniska kontoret och Kultur- och fritidskontoret har utifrån dessa två infallsvinklar tagit fram ett förslag 
på en enklare aktivitetspark i Edsbro med lugnare ytor som omges av en skate-/kickbike slinga. I 
utformningen finns utrymme för ytterligare etapp där en parkourbana eller en mer avancerad 
musikanläggning skulle kunna ingå.

Förslag på aktivitetspark

Nedan följer förslag på aktivitetsparkens utformning (se även bilaga 1).

Aktivitetsparkens utformning

Aktivitetsparken består av två delar som ringas in av en mindre skate-/kickbike bana. Den ena delen 
består av gräs där det finns utrymme för att vid senare tillfälle utveckla parken med exempelvis en 
parkour yta. Den andra delen består av hängmattor, bänkar och en hänggunga. På den yttre sidan av 
skate-/kickbanan finns en liten läktare med tak och möjlighet till laddning av elektronik. På den yttre 
sidan finns också sittplatser och cykelställ utplacerade.

Lagkrav

Är inte tillämpligt.

Koppling till gällande styrdokument

Mål och budget 2021-2023: ”Grunden för Kultur- och fritidsnämndens uppdrag är att stödja och främja 
kultur-, idrotts, och friluftslivet i hela Norrtälje kommun. Avsikten är att tillgodose den enskildes 
kulturella, demokratiska, sociala och fysiska välfärd. Kultur- och fritidsnämnden medverkar på detta 
sätt för att alla invånare i hela Norrtälje kommun ska få möjlighet att bedriva kultur- och 
fritidsaktiviteter. Kommunen vill att det ska ge upplevelser, personlig utveckling och god livskvalitet 
samt skapa förutsättningar för en attraktiv livsmiljö och en hållbar utveckling i hela kommunen. I 
Kultur-och fritidsnämndens arbete prioriteras verksamheter riktade till barn och unga”.

Ekonomiska konsekvenser

Total kostnad för Edsbro aktivitetspark är 900 tkr. 
Finansiering av den sammanlagda investeringen för projektet sker inom Kommunstyrelsens anslag för 
investeringar 2021. 
Kostnad drift- och kapitalkostnader är 83 tkr år 1, varav årlig driftkostnad är 40 tkr/år och total kostnad 
avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr år 1.

Budgeterade kostnader avser prisläge 2021-07-01

Ekonomiska konsekvenser
Ekonomisk kalkyl
Byggkostnader 750 tkr
Byggherrekostnad 100 tkr
Oförutsett   50 tkr
Totalt 900 tkr
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Kostnader komponent fördelas enligt nedan:
Avskrivning

Komponent Andel Kostnad och ränta år 1
Underbyggnad 50 år 27% 240 tkr   8 tkr
Slitlager 25 år 27% 240 tkr 13 tkr
Belysning 20 år 11% 95 tkr   6 tkr
Lekplatsutrustning, utemiljö 30 år 36% 325 tkr 16 tkr

Summa 900 tkr 43 tkr

Total kostnad avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr/kr år 1

Förvaltningens analys och slutsatser

Fastighetsavdelningen har samverkat i detta ärende med Kultur-och fritidsförvaltningen. Som 
byggherre ser inte Fastighetsavdelningen några större risker med detta ärende då platsen är lämplig 
för ändamålet.

Tidplaner

Upphandling av parken sker höst/vinter 2021.

Projektet genomförs våren 2022.

Invigning av parken sker sommaren 2022.

Kenneth Eriksson Caroline Isenborg
Tf Tekniskdirektör Tf Fastighetschef
Tekniska kontoret Fastighetsavdelningen

Bilagor
Bilaga 1. Aktivitetsparkens utformning 
Bilaga 2. Protokollsutdrag från teknik- och klimatnämndens sammanträde den 24 augusti avseende 
Investering 2021 – Edsbro aktivitetspark

Beslut skickas till
Kommunstyrelsen
Fastighetsavdelningen
Avdelningschef bad- och idrott
Ekonomiavdelningen
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL

2021-08-10

Teknik- och klimatnämndens arbetsutskott

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§40 Dnr TKN 2021-256

Investering 2021 - Edsbro aktivitetspark
Beslut
Teknik- och klimatnämndens arbetsutskott föreslår:
Teknik- och klimatnämnden föreslår:
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar:
 
1. Anslå investeringsmedel om 900 tkr för byggnation av aktivitetsparken.
2. Investeringen finansieras med Kommunstyrelsens anslag för investeringar 2021.
3. Nytillkommande kostnad drift- och kapitalkostnader är 83 tkr år 1, varav årlig driftkostnad är 40 
tkr/år och total kostnad avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr år 1.
4. Kultur- och fritidsnämndens utökade hyreskostnad om 83 tkr sker genom ökad ram till Kultur- och 
fritidsnämnden.
5. Kultur- och fritidsnämndens ram utökas med 83 tkr.
 
 
 

Sammanfattning av ärendet
Förslag till beslut avser uppförande av en aktivitetspark i Edsbro för ungdomar i tonåren. Behovet av 
en aktivitetspark för ungdomar i Edsbro är stort då en spontanyta för denna åldersgrupp idag saknas. 
Uppförandet av parken baseras på en dialog som har förts mellan Kultur- och fritidskontoret och barn 
och ungdomar i Edsbro samt på kostnader och utföranden av andra aktivitetsparker i kommunen. 
Total kostnad för Edsbro aktivitetspark är 900 tkr. Kostnad drift- och kapitalkostnader är 83 tkr år 1, 
varav årlig driftkostnad är 40 tkr/år och total kostnad avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr 
år 1.

Beslutsunderlag

6 Tjut Edsbro aktivitetspark_2021-07-22
6.1 14a Aktivitetspark i Edsbro

Beslutande sammanträde
Beslutsgång
Ordförande frågar om teknik- och klimatnämndens arbetsutskott kan besluta i enlighet med tekniska 
kontorets tjänsteutlåtandes förslag och finner att nämnden beslutar i enlighet med förslaget.

Beslutet ska skickas till 
Kommunstyrelsen
Fastighetsavdelningen



MeetingDate

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

Avdelningschef bad- och idrott
Ekonomiavdelningen
 



TJÄNSTEUTLÅTANDE

Datum: 2021-07-21
Diarienummer: TKN 2021-256

Fastighetsavdelningen
Handläggare: Jesper Stavre
Titel: Projektledare
E-post: Jesper.stavre@norrtalje.se

Till: Teknik- och klimatnämndens arbetsutskott

Edsbro aktivitetspark

Förslag till beslut

Teknik- och klimatnämndens arbetsutskott föreslår:
Teknik- och klimatnämnden föreslår:

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar:

1. Anslå investeringsmedel om 900 tkr för byggnation av aktivitetsparken.
2. Investeringen finansieras med Kommunstyrelsens anslag för investeringar 2021.
3. Nytillkommande kostnad drift- och kapitalkostnader är 83 tkr år 1, varav årlig driftkostnad är 40 

tkr/år och total kostnad avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr år 1.
4. Kultur- och fritidsnämndens utökade hyreskostnad om 83 tkr sker genom ökad ram till Kultur- 

och fritidsnämnden.
5. Kultur- och fritidsnämndens ram utökas med 83 tkr.

Sammanfattning av tjänsteutlåtandet
Förslag till beslut avser uppförande av en aktivitetspark i Edsbro för ungdomar i tonåren. Behovet av 
en aktivitetspark för ungdomar i Edsbro är stort då en spontanyta för denna åldersgrupp idag saknas. 
Uppförandet av parken baseras på en dialog som har förts mellan Kultur- och fritidskontoret och barn 
och ungdomar i Edsbro samt på kostnader och utföranden av andra aktivitetsparker i kommunen. 
Total kostnad för Edsbro aktivitetspark är 900 tkr. Kostnad drift- och kapitalkostnader är 83 tkr år 1, 
varav årlig driftkostnad är 40 tkr/år och total kostnad avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr 
år 1

Ärendet  
Beskrivning
Tekniska kontoret har tillsammans med Kultur- och fritidskontoret, som i sin tur har haft dialog med 
barn och ungdomar i Edsbro, tagit fram detta ärende för byggnation av en aktivitetspark för barn och 
ungdomar i Edsbro samhälle.

Ärendet har passerat Kultur- och fritidsnämndens arbetsutskott och Kultur- och fritidsnämnden. 

Fritidssysselsättningar för barn och unga har under årens lopp haft olika trender där intresset för olika 
aktiviteter ibland ökar för att sedan åter minska till fördel för någonting nytt. Mer ihållande aktiviteter för 
tonåringar är skate och kickbike där parkour också ser ut att bli en mer långtgående trend. Ungdomar 
som går in i tonåren har, förutom fysisk aktivitet, ett stort behov av att umgås genom att samtala, 
lyssna på musik och hänga tillsammans. I dagens samhälle blir det allt viktigare att skapa offentliga 
utrymmen så att dessa aktiviteter för ungdomar kan ske på en trygg plats.   

Ett flertal dialogmöten har genomförts med barn och unga i Edsbro de senaste åren, huvudsakligen 
med representanter från Kultur- och fritidskontoret i samverkan med gruppen Framtid Edsbro. Det som 
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framkommit i dessa möten är i första hand en önskan om att skapa en yta för parkour samt för skate 
och kickbike. Det har också framkommit som positivt med en plats där man kan hänga och t ex lyssna 
på musik tillsammans.

När Hallstaviks aktivitetspark planerades framkom ett liknande behov från barn och ungdomar i 
Hallstavik. Hallstaviks aktivitetspark uppfördes utifrån dessa behov och öppnade i juni 2019. Trots 
detta har parkens ytor för parkour och skate-/kickbike sedan dess nyttjats i liten utsträckning. Den yta 
som innefattas av en liten scen, miniläktare och ladd-stolpe för digital utrustning har dock använts mer 
frekvent.

Tekniska kontoret och Kultur- och fritidskontoret har utifrån dessa två infallsvinklar tagit fram ett förslag 
på en enklare aktivitetspark i Edsbro med lugnare ytor som omges av en skate-/kickbike slinga. I 
utformningen finns utrymme för ytterligare etapp där en parkourbana eller en mer avancerad 
musikanläggning skulle kunna ingå.

Förslag på aktivitetspark

Nedan följer förslag på aktivitetsparkens utformning (se även bilaga 1).

Aktivitetsparkens utformning

Aktivitetsparken består av två delar som ringas in av en mindre skate-/kickbike bana. Den ena delen 
består av gräs där det finns utrymme för att vid senare tillfälle utveckla parken med exempelvis en 
parkour yta. Den andra delen består av hängmattor, bänkar och en hänggunga. På den yttre sidan av 
skate-/kickbanan finns en liten läktare med tak och möjlighet till laddning av elektronik. På den yttre 
sidan finns också sittplatser och cykelställ utplacerade.

Lagkrav

Är inte tillämpligt.

Koppling till gällande styrdokument

Mål och budget 2021-2023: ”Grunden för Kultur- och fritidsnämndens uppdrag är att stödja och främja 
kultur-, idrotts, och friluftslivet i hela Norrtälje kommun. Avsikten är att tillgodose den enskildes 
kulturella, demokratiska, sociala och fysiska välfärd. Kultur- och fritidsnämnden medverkar på detta 
sätt för att alla invånare i hela Norrtälje kommun ska få möjlighet att bedriva kultur- och 
fritidsaktiviteter. Kommunen vill att det ska ge upplevelser, personlig utveckling och god livskvalitet 
samt skapa förutsättningar för en attraktiv livsmiljö och en hållbar utveckling i hela kommunen. I 
Kultur-och fritidsnämndens arbete prioriteras verksamheter riktade till barn och unga”.

Ekonomiska konsekvenser

Total kostnad för Edsbro aktivitetspark är 900 tkr. 
Finansiering av den sammanlagda investeringen för projektet sker inom Kommunstyrelsens anslag för 
investeringar 2021. 
Kostnad drift- och kapitalkostnader är 83 tkr år 1, varav årlig driftkostnad är 40 tkr/år och total kostnad 
avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr år 1.

Budgeterade kostnader avser prisläge 2021-07-01

Ekonomiska konsekvenser
Ekonomisk kalkyl
Byggkostnader 750 tkr
Byggherrekostnad 100 tkr
Oförutsett   50 tkr
Totalt 900 tkr
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Kostnader komponent fördelas enligt nedan:
Avskrivning

Komponent Andel Kostnad och ränta år 1
Underbyggnad 50 år 27% 240 tkr   8 tkr
Slitlager 25 år 27% 240 tkr 13 tkr
Belysning 20 år 11% 95 tkr   6 tkr
Lekplatsutrustning, utemiljö 30 år 36% 325 tkr 16 tkr

Summa 900 tkr 43 tkr

Total kostnad avskrivning, kapitalkostnader och ränta är 43 tkr/kr år 1

Förvaltningens analys och slutsatser

Fastighetsavdelningen har samverkat i detta ärende med Kultur-och fritidsförvaltningen. Som 
byggherre ser inte Fastighetsavdelningen några större risker med detta ärende då platsen är lämplig 
för ändamålet.

Tidplaner

Upphandling av parken sker höst/vinter 2021.

Projektet genomförs våren 2022.

Invigning av parken sker sommaren 2022.

Kenneth Eriksson Caroline Isenborg
Tf Tekniskdirektör Tf Fastighetschef
Tekniska kontoret Fastighetsavdelningen

Bilagor
Bilaga 1, aktivitetspark Edsbro

Beslut skickas till
Kommunstyrelsen
Fastighetsavdelningen
Avdelningschef bad- och idrott
Ekonomiavdelningen
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TJÄNSTEUTLÅTANDE

Datum: 2021-08-30
Diarienummer: KS 2021-1012

Stabs- och planeringsavdelningen
Handläggare: Erik L’Estrade
Titel: Trafikstrateg
E-post: erik.lestrade@norrtalje.se

Till: Kommunstyrelsens arbetsutskott

Yttrande till Trafikförvaltningen gällande 
Kollektivtrafikplan 2050

Förslag till beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår:

Kommunstyrelsen beslutar att godkänna kommunstyrelsekontorets förslag till yttrande som sitt eget 
och överlämnar det till Trafikförvaltningen

Sammanfattning av tjänsteutlåtandet
Trafikförvaltningen har översänt föreslag till Kollektivtrafikplan 2050. Planen syftar till att skapa en bild 
av kollektivtrafiksystemets långsiktiga behov på en övergripande systemnivå. För Norrtälje kommun 
berörs Roslagsbanan som föreslås förlängas till Rimbo, att två nya busslinjer skapas mot Arlanda 
respektive Karolinska. Kommunstyrelsekontoret anser att dessa förslag är positiva för kommunens 
möjligheter att nå ökad regional tillväxt.

Trafikförvaltningen föreslår vidare att Tekniska högskolan ska utgå som slutdestination vilket berör 
linje 639 Rimbo och 676 Norrtälje. Linje 639 föreslås ha Danderyds sjukhus som slutdestination och 
linje 676 föreslås dras till Cityterminalen. Kommunstyrelsekontoret anser inte att linje 639 ska 
betraktas som en matarlinje till tunnelbanan och kan inte se några restidsvinster eller 
målpunktsfördelar med att linje 676 ska trafikera Cityterminalen, vilket skulle bli parallell trafik med 
tunnelbanan och Roslagsbanan. Kommunstyrelsekontoret föreslår därför för kommunstyrelsen att 
kommunen är emot förslaget. I yttrandet har kommunstyrelsekontoret även lyft behovet av förbättrade 
kopplingar till Kista, Uppsala och Östhammar.     

Ärendet
Beskrivning

Trafikförvaltningen föreslår att Norrtäljes linjer (676 Norrtälje och 639 Rimbo) ska upphöra att trafikera 
Tekniska högskolan. Enligt förslaget ska linje 676 dras till Cityterminalen via Bergshamraleden samt 
Klarabergsleden och linje 639 ska ha Danderyds sjukhus som slutdestination. Linje 676 föreslås 
kompletteras med en direktlinje till Karolinska sjukhuset. Enligt förslaget skapas även en ny linje 
Norrtälje-Rimbo-Arlanda. Roslagsbanan föreslås att förlängas till Rimbo.

Kommunstyrelsekontoret vill med detta yttrande påtala att underlaget saknar beskrivning och 
transparens vad som föranleder planerna att Tekniska högskolan ska utgå som slutdestination och är 
därmed emot förslaget. Kommunstyrelsekontoret kan inte se några restids- eller målpunktsfördelar 
med att linje 676 ska ha Cityterminalen som slutdestination. För linje 639 anser inte 
kommunstyrelsekontoret att linjen ska behandlas som en matarlinje till tunnelbanan och att det är 
viktigt för alla av kommunens regionala kopplingar att de trafikerar Stockholm. Förslaget med nya linjer 
till Arlanda och Karolinska är positivt. Kommunstyrelsekontoret föreslår för kommunstyrelsen att även 
påtala behovet av att förbättra kopplingarna till Uppsala, Kista och Östhammar.
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I Kollektivtrafikplanen har Trafikförvaltningen även lyft framtidens kapacitetsproblem på linjer, på 
busstationer och terminaler samt på depåer. För Norrtälje kommun kommer trafiken att öka tre - fyra-4 
gånger dagens nivåer vilket innebär kapacitetsproblem på Norrtälje busstation, Rimbo busstation och 
på bussdepån i Norrtälje, som redan ligger över kapacitetstaket. För länet som helhet är behoven av 
investeringar stora och kommunstyrelsekontoret anser att Trafikförvaltningen måste prioritera i 
åtgärdsbehovet, säkra finansiering och bidra i dialog med länsplaneupprättarna om vilka medel som 
måste till för att säkra kollektivtrafiken.

Lagkrav
Skriv här enligt instruktion i separat dokument.

Koppling till gällande styrdokument
Översiktsplan 2040 anger inriktningen för kommunens bebyggelse- och trafikutveckling och vilka stråk 
som är viktiga för kommunens möjligheter att nå ökad regional tillväxt. Detta gäller särskilt att 
kopplingar till Arlanda, Uppsala, Stockholm samt Östhammar utvecklas och förstärks. 

Ekonomiska konsekvenser och riskanalys
Ej tillämpbar

Förvaltningens analys och slutsatser
Ej tillämpbar

Tidplaner
Ej tillämpbar

Anette Madsen Joakim Appelquist
Kommundirektör Stabs- och planeringschef
Kommunstyrelsekontoret Kommunstyrelsekontoret

Bilagor
Bilaga 1 – Yttrande till Trafikförvaltningen gällande Kollektivtrafikplan 2050

Beslut skickas till
Trafikförvaltningen
Avdelningschef Stab- och planering
Trafikstrateg
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Stockholms läns landsting
Trafikförvaltningen
105 73 Stockholm
Dnr: TN 2014-0777
Kollektivtrafikplan@sll.se

Norrtälje kommuns yttrande till 
Trafikförvaltningen gällande 
Kollektivtrafikplan 2050

Trafikförvaltningen, Region Stockholm har skickat ut förslag till Kollektivtrafikplan 2050 på 
remiss till länets kommuner och önskar Norrtälje kommuns synpunkter. Detta är 
kommunens kompletterande yttrande till Stockholm Nordosts yttrande som kommunen 
också står bakom.

Stomlinjer
Norrtälje kommun satsar på att nå en ökad tillväxt. Ett viktigt medel är en högklassig 
kollektivtrafik som ger goda regionala kopplingar mot Stockholm, norrort med Solna/Kista, 
Arlanda och Uppsala. Det är således viktigt att fortsätta att utveckla stomlinjerna 676 mot 
Stockholm och 677 mot Uppsala med fler snabbturer, inrättande av en ny stomlinje till 
Arlanda samt att behålla och utveckla linje 686 mot Kista så att de regionala kopplingarna 
stärks till gagn för regionförstoring och framtida tillväxt.

Trafikförvaltningen pekar ut flera stora åtgärder i nordostsektorn till år 2030 och år 2050 
som i hög grad påverkar Norrtälje kommun. Norrtälje kommun ser positivt på att inrätta en 
ny stomlinje Norrtälje-Rimbo-Arlanda med möjlighet till vidare koppling mot den regionala 
stadskärnan Arlanda-Märsta. Linjen innebär kortare restider och bytesfria kopplingar i 
stråket. Arlanda är ett viktigt arbetsplatsområde för kommunens invånare och som 
beräknas växa med upp till 30 000 arbetsplatser mot år 2030. Rimbo med sitt strategiska 
läge är en attraktiv ort som har goda förutsättningar att utvecklas och bidra till en ökad 
tillväxt. Goda kommunikationer till Stockholm, Arlanda och Uppsala är av stor betydelse 
för Rimbo och Norrtälje kommuns utveckling. Norrtälje kommun är angelägen att 
Trafikförvaltningen inrättar linjen med kort verkställande och att den finns på plats när 
Arlanda återgår till normal verksamhetsgrad med anledning av coronapandemin.

För linjerna 676 Norrtälje-Stockholm och 639 Rimbo-Stockholm föreslås bägge linjer få 
förändrade slutdestinationer än dagens Tekniska högskolan. Linje 676 föreslås dras till 
Cityterminalen via Bergshamraleden samt Klarabergsleden och linje 639 föreslås få 
Danderyds sjukhus som slutdestination. Norrtälje kommun saknar beskrivning och 
transparens i vad som föranleder ett sådant förslag och vilka planer för, och kapacitet 
som kommer att finnas på, Tekniska högskolan framöver. Med anledning av detta är 
Norrtälje kommun emot förslaget.

Cirka 80-90% av resenärerna under högtrafik byter till tunnelbanans röda linje i Danderys 
sjukhus på väg in mot Stockholm. Detta resmönster gäller däremot inte för resor mot 
Norrtälje där en större andel har Tekniska högskolan som startmål. Tekniska högskolan 
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med gångavstånd till Stockholms centrum, Östermalm och två universitet är en viktig 
målpunkt för kommunens kopplingar i Stockholm.

Utan att det finns någon beskrivning eller analys av framkomligheten på 
Bergshamraleden, E4 och Klarabergsleden är det omöjligt för kommunen att ta ställning 
till att förlänga linje 676 till Cityterminalen. En sådan målpunkt är också densamma som 
kommer att kunna göras via byte till tunnelbanans röda linje vid Danderys sjukhus eller 
via byte till Roslagsbanan i Arninge. Målpunkten blir således parallell med spårbunden 
trafik och kommunen kan inte se någon potential i restidsvinst eller som målpunkt att linje 
676 ska ha Cityterminalen som slutdestination. För linje 639 är det viktigt som målpunkt, 
och även ur marknadsföringssynpunkt, att linjen fortsatt trafikerar Tekniska högskolan och 
därmed Stockholm. Linje 639 ska inte betraktas som en matarlinje till tunnelbanan utan 
tvärtom menar kommunen att linjen ska uppgraderas till en stomlinje.

Linje 639 är väsentlig för kollektivtrafikförsörjningen av stråket Hallstavik – Edsbro – 
Rimbo – Stockholm. Linjen trafikerar två kommundelscentra i en kommun som utgör en 
tredjedel av Stockholms läns yta. Dessutom är linjen kopplad vidare mot Östhammar som 
är ett kommuncentra. Detta ligger väl i linje med att uppgradera linjen till stomlinje och det 
är av stor betydelse att Trafikförvaltningen erbjuder ett tillräckligt turutbud med bussar av 
god standard som lämpar sig för långväga arbetspendling med möjlighet att arbeta 
ombord.

I Kollektivtrafikplanen behandlas inte heller om linje 676 ska förlängas
inom Norrtälje stad, vilket fanns med i tidigare stomnätsplan. Tidigare har 
Stockholmsbussar utgått från stadsdelarna Solbacka, Grind och Vigelsjö med vissa
turer under vardagsmorgonen vilket ökade tillgängligheten och medförde att ett byte
undvikits. Norrtälje kommun har utifrån stomnätsplanen arbetat vidare med dessa
förslag i kommande Trafikstrategi (antas under 2021). Kommunens förslag är att förlänga 
stomlinjerna med vissa turer under högtrafik till Solbacka, Färsna och Vigelsjö vilket 
kommer att tillgängligöra den långväga trafiken, kan minska efterfrågan på de högt 
belastade pendlarparkeringarna samt skapa en konkurrenskraftigt restidskvot från 
stadsdelarna till stadskärnan och andra viktiga målpunkter i staden. Förlängningen av 
stomlinjerna kan ses som ett tidseffektivare och konkurrenskraftigare komplement till 
stadslinjerna, som även dessa kommer att få ett nytt linjenät och som har tagits fram 
tillsammans med Trafikförvaltningen. I Rimbo har linje 639 förlängts till stadsdelen 
Västertorp med mycket goda resultat.

Förslaget att komplettera linje 676 med en direktlinje till Karolinska sjukhuset och 
Hagastaden är positivt. Området kan bli ett betyande arbetsplatsplatsområde och plats för 
forskningsinstutioner.

En direktlinje mellan Norrtälje och Kista är en viktig regional koppling för kommunen för 
att möjliggöra tillväxt och regional utveckling. En sådan koppling saknas i planen. Det är 
positivt att nya resemöjligheter kommer att skapas i Arninge och att det blir möjligt att resa 
från Arninge till Kista med tätare turer över större delen av trafikdygnet. Norrtälje kommun 
är emot trafikändringsförslaget (2021) att lägga ned linje 686 och att en sådan linje inte 
heller finns med i Kollektivtrafikplanen med 30 års tidshorisont är oacepptabelt.

Om linje 686 läggs ned kommer restiden att förlängas med upp till 20 minuter på en 
reserelation som redan tar 75 minuter. Med de bytesmöjligheter som skapas med linje 
612 Täby-Kista bör snarare linjesträckningen för 686 förändras så att linjen upphör att 
trafikera Arninge för att istället trafikera norrortsleden vilket innebär snabbast möjligast 
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väg mot Kista. På detta sätt kopplas Norrtälje och stora delar av Vallentuna ihop med 
Häggvik och Kista och restiden kan istället minskas.

Reserelationerna bör därför stärkas från olika delar av Stockholm Nordost snarare än att 
försämras. I dessa lägen är redan kollektivtrafikkvoten hög och blir ännu högre i relation 
till bilen vid fler byten eller längre restider. Från Norrtälje blir restiden så pass lång och 
oattraktiv att det inte längre är ett alternativ för boende i Norrtälje att arbeta i Kista, vilket 
inte är till gagn för kommunens möjligheter till tillväxt och regional integration. Det bör inte 
heller vara en motsättning i att öka trafiken mellan kommuncentran och regionala 
stadskärnor med att skapa bra förbindelser mellan de regionala stadskärnorna. Detta 
skapar snarare bättre förutsättningar för flerkärnighet och en struktur som ökar 
tillgängligheten i nordost och nordväst samt skapar redundans i systemet.

Linje 677 mot Uppsala behandlas inte i Kollektivtrafikplanen. Norrtälje kommun anser att 
det behöver övervägas att införa direktturer under högtrafik med färre stopp. Särskilt 
passagen av Knivsta kan upplevas som tidsödande för resenärer som dagligen 
arbetspendlar till Uppsala.

Norrtälje kommun saknar även att en koppling mot Östhammar och Forsmark finns med i 
Kollektivtrafikplanen, vilket är en alldeles för defensiv hållning med så lång tidshorisont 
som 2050. Inom en snar framtid förväntas efterfrågan på arbetskraft bli mycket stor med 
anledning av investeringar i Forsmark kärnkraftverk och eventuellt slutförvar. Det har 
därför tagits initiativ till att inrätta en stombusslinje längs väg 76 av 
Upplandskommunerna. Planerna, som ännu bara är på idéstadiet, bygger på ett 
samarbete mellan de fem kommunerna längs vägen: Gävle, Älvkarleby, Östhammar, 
Tierp och Norrtälje. Norrtälje kommun anser att det är angeläget att Trafikförvaltningen 
uppmärksammar detta och arbetar vidare med dessa planer med hög prioritet.

Spårbunden trafik
Det är positivt att en förlängning av Roslagsbanan till Rimbo finns med i 
Kollektivtrafikplanen. Norrtälje kommun kommer att bevara spårreservat för ändamålet 
och kommer under 2022 att anta en ny Fördjupad översiktsplan som möjliggör för ökad 
exploatering, en centrumutveckling och en ny modern bussterminal som kommer att 
anpassas för en framtida anslutning av Roslagsbanan.

Infrastruktur
Det finns enligt Kollektivtrafikplanen stora behov av att öka kapaciteten i bussterminalerna 
i Norrtälje, Rimbo och på bussdepån i Norrtälje stad. Det är angeläget att fortsätta arbetet 
med att utöka depåområdet i Norrtälje stad och att planeringen av en ny bussterminal i 
Norrtälje stad återuppstartas och framför allt tidsätts. Eftersom Kollektivtrafikplanen 
innehåller många åtgärdsbehov till stora kostnader anser kommunen att 
Trafikförvaltningen måste prioritera åtgärderna och säkerställa finansiering för dessa. Det 
är inte acceptabelt att så stora projekt som bussterminalen i Norrtälje stad pausas på 
obestämd framtid.

Fordon
Norrtälje kommun har långa avstånd till övriga regionen och långa avstånd inom 
kommunen. För Norrtälje kommun är det därför viktigt att fordonen håller högsta komfort, 
underlättar arbetspendling och har hög trygghet. Norrtälje kommun växer kraftigt och 
under tidsperioden till år 2050 beräknas Norrtälje stad att fördubbla befolkningsmängden 
från dagens 20 000 invånare till 40 000 invånare. Den prognosticerade 
resandeutvecklingen i kommunen innebär 3-4 gånger högre resande än idag. Detta 
kommer att bli en stor kapacitetsutmaning i fordon och i tidtabeller att säkerställa en 
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attraktiv kollektivtrafik från Norrtälje kommun, med långa avstånd och utan kapacitetsstark 
spårtrafik.

I kollektivtrafikplanen tar Trafikförvaltningen endast upp längre fordon och att effektivisera 
ytrymmena i dessa, dubbelledsfordon, som lösning på dessa utmaningar. Norrtälje 
kommun vill understryka att attraktionskraften i kommunens kollektivtrafik, och att 
kommunen haft länets högsta kundnöjdhet tio år i rad, beror på den höga komfort som 
finns ombord. Öppna, bullriga fordonsmiljöer med hårda säten som fungerar på kortväga 
resor i regionens centrala delar kommer inte att fungera för Norrtälje kommun och det 
därför viktigt att Trafikförvaltningen specificerar komfortkraven.

På landsbygden behövs mindre bussfordon då problem idag uppstår att vägföreningar 
inte kan erbjuda passage för kollektivtrafik under årets kyliga månader. Vägnätet i 
Roslagen är även smalt och krokigt och Trafikförvaltningen måste komplettera 
fordonsflottan med mindre fordon som är anpassade för vägnätet. Särskilt om anropsstyrd 
trafik som koncept utvecklas torde detta kunna säkerställas.

Trafikkoncept
Norrtälje kommun ser positivt på att införa anropsstyrd trafik på landsbygd och har drivit 
frågan om att bli försökskommun under en längre tid. Kommunen anser dock att de två 
områden som ska testas i kommunen måste utvärderas innan fler områden omsätts men i 
grunden är kommunen positiva till idén. Det finns risk att resandet med kollektivtrafik 
istället sjunker och att konceptet upplevs krångligt av resenärerna.

Trafikförvaltningen bör fortsätta att utreda förutsättningarna för anropsstyrd trafik och att 
verka för att inrätta trafiklösningar speciellt anpassade för glesa områden baserade på 
kombinerad färdtjänst, SL- och skolskjutstrafik. Det behövs ett fortsatt arbete som syftar 
till hur befintliga offentliga transportresurser på landsbygden kan utnyttjas mer effektivt. 
Detta borde kunna genomföras som ett projekt där Trafikförvaltningen ansvarar för 
projektledningen.

För att öka andelen som väljer att resa med kollektivtrafiken på landsbygden delar 
kommunen Trafikförvaltningens uppfattning att turutbudet för kväll- och helgtrafik måste 
öka. Tidtabeller och turutbud är idag planerade utifrån skolans verksamhetstider. För att 
landsbygdsbefolkningen och boende i mindre orter ska kunna arbeta, ta del av det nöjes- 
och kulturutbud som finns i Norrtälje stad och i centralorterna, samt för fritidsresor måste 
fler alternativ under kväll- och helg finnas.

I Norrtälje kommun, utmed det statliga vägnätet, finns stora brister för resenärer att kunna 
ta sig till hållplatser. Utmed i stort sett hela vägnätet saknas väggrenar och gång- och 
cykelytor samt även parkering för cykel. Kommunen har länge drivit frågan om att 
Trafikverket måste möjliggöra för boende att kunna ta sig till närmsta hållplats, till grannar 
eller till närmsta serviceort på ett trafiksäkert sätt. I kollektivtrafikplanen berörs endast 
kommunernas tätortsansvar vad gäller att öka möjligheterna för resenärerna att cykla till 
kollektivtrafiken. Norrtälje kommun anser att Trafikförvaltningen måste komplettera planen 
vad gäller det statliga ansvaret och bidra till kommunens arbete att verka för fler gång- 
och cykelvägar på landsbygden.

Sjötrafik
Sjötrafiken behandlas inte i Kollektivtrafikplanen. Trafikkoncept, viktiga releationer, 
åtgärdsbehov i bytespunkter, bryggor och annan nödvändig infrastruktur samt hur 
sjötrafiken ska anpassas med den landbaserade trafiken bör kompletteras i planen. 
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TJÄNSTEUTLÅTANDE

Datum: 2021-09-06
Diarienummer: KS 2021-1042

Kommunstyrelsekontoret
Handläggare: Ida-Maria Olofsson
Titel: Nämndsekreterare
E-post: ida-maria.olofsson@norrtalje.se

Till: Kommunstyrelsens arbetsutskott

Fastställande av sammanträdesdagar

Förslag till beslut

Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår:
Kommunstyrelsen föreslår: 
1. Kommunfullmäktige godkänner förslaget till sammanträdesdagar för kommunfullmäktige för år 

2022 enligt tjänsteutlåtandets bilaga 1. 

Kommunstyrelsens arbetutskott föreslår:
2. Kommunstyrelsen beslutar för egen del att godkänna förslaget till sammanträdesdagar för 

Kommunstyrelsen, arbetsutskottet, samhällsbyggnadsutskottet samt näringslivsutskottet enligt 
tjänsteutlåtandets bilaga 1. 

3. Beslutet gäller under förutsättning att kommunfullmäktige godkänner förslaget till 
sammanträdesdagar för kommunfullmäktige för år 2022. 

Sammanfattning av tjänsteutlåtandet
Kommunstyrelsekontorets kansli tagit fram ett förslag till sammanträdesschema för 
kommunstyrelsen och dess utskott samt för kommunfullmäktige för år 2022. Förslaget 
regleras av kommunallagens bestämmelser om sista datum för budget och 
årsredovisning samt av kommunfullmäktiges arbetsordning. Förslaget har tagits fram i 
samråd med ekonomiavdelningen med hänsyn till Norrtälje kommuns styrprocess som 
reglerar ekonomiska rapporter.

Ärendet
Beskrivning
Enligt kommunallagen (1991:900) 5 kap. 7 § ska kommunfullmäktige besluta om när 
ordinarie sammanträden ska hållas. Enligt 6 kap. 18 § ska även nämnderna göra 
detsamma. Kommunstyrelsen och kommunfullmäktige ska därför en gång per år besluta 
om sammanträdesdagar för nästkommande år. Vidare ska fullmäktige hålla 
sammanträde minst åtta gånger per år enligt 5 § i kommunfullmäktiges arbetsordning, 
antagen den 11 november 2019, § 262.

Lagkrav
Sammanträdesschemat för år 2022 är framtaget i enlighet med kommunallagen 5 kap. 12 §, 6 
kap. 23§, 11 kap. 8 § samt 11 kap. 20 §.
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Koppling till gällande styrdokument
Förslaget regleras bestämmelserna i kommunfullmäktiges arbetsordning samt Norrtälje 
kommuns styrprocess som anger när ekonomiska rapporter ska behandlas i 
kommunfullmäktige.

Ekonomiska konsekvenser och riskanalys
Skriv här enligt instruktion i separat dokument. 

Förvaltningens analys och slutsatser
Kommunstyrelsekontoret har tagit fram ett förslag till sammanträdesschema för år 2022 i 
enlighet med kommunallagens bestämmelser. Förslaget omfattar kommunstyrelsens 
arbetsutskott, samhällsbyggnadsutskott, näringslivsutskottet, kommunstyrelsen samt 
kommunfullmäktige.

Enligt kommunallagen 8 kap. 6 § och 8 § ska kommunstyrelsen upprätta förslag till 
budget före oktober månads utgång som ska fastställas av fullmäktige före 
november månads utgång. Årsredovisning ska enligt kommunallagen 8 kap. 17 § 
lämnas över till fullmäktige och revisorerna senast den 15 april året efter det år 
redovisningen avser.

Norrtälje kommuns styrprocess, som anger ett antal ekonomiska rapporter som ska 
behandlas av kommunstyrelsen och fullmäktige, reglerar även 
sammanträdesschemat. Ärendet har därför samberetts med ekonomiavdelningen för 
att de föreslagna datumen ska fungera i enlighet med styrprocessen och som en 
grund till övriga nämnders sammanträdesdatum. De ekonomiska rapporterna ska 
vara behandlade i respektive nämnd innan de behandlas av kommunstyrelsen. 
Vidare har även förslaget tagit hänsyn till skolornas sport-, påsk- och höstlov och 
inte föreslagit några sammanträdesdatum under dessa veckor.

Tidplaner
Förslaget för sammanträdesschema för år 2022 ska fastställas av kommunfullmäktige 
den 18 oktober 2021.

Joakim Appelqvist Mikael Forssander
Stabs- och planeringschef Kanslichef
Kommunstyrelsekontoret Kommunstyrelsekontoret

Bilagor
Bilaga 1. Förslag till sammanträdesschema för år 2022

Beslut skickas till
Samtliga nämnder 
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Kanslichef
Kommunalförbundet Sjukvård och omsorg i Norrtälje



AU KS KF

26-jan 07-feb 21-feb

23-feb 07-mar 28-mar

23-mar 11-apr 02-maj

18-maj 07-jun 20-jun

24-aug 05-sep 26-sep

28-sep 10-okt 24-okt

14-nov

23-nov 05-dec 19-dec

Sammanträdesdagar 2022 för kommunfullmäktige, kommunstyrelsens och dess utskott
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TJÄNSTEUTLÅTANDE

Datum: 2021-09-01
Diarienummer: KS 2021-1224

Kommunstyrelsekontoret
Handläggare: Johanna Edin
Titel: Nämndsekreterare
E-post: johanna.edin@norrtalje.se

Till: Kommunstyrelsens arbetsutskott

Ändring av valdistriktsindelning i Norrtälje kommun

Förslag till beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår:
Kommunstyrelsen föreslår:

Kommunfullmäktige beslutar om ändring av valdistriktsindelningen i Norrtälje kommun enligt bilaga 1 
till kommunstyrelsekontorets tjänsteutlåtande den 24 augusti 2021, och överlämnar det till 
Länsstyrelsen i Stockholms län för fastställande. 

Sammanfattning av tjänsteutlåtandet
Vid den översyn av valdistriktsindelningen som kommunen ska göra inför varje val har ett distrikt inom 
Norrtälje kommun bedömts bli för stort vid valen 2022. Med anledning av detta har ett förslag till 
reviderad distriktsindelning tagits fram. Förslaget innebär att valdistriktet Bältartorp – Hamnen delas 
upp i två nya distrikt, Bältartorp och Norrtälje hamn. Målsättningen är att i möjligaste mån bevara den 
existerande indelningen och att de ändringar som görs ska kunna vara bestående över en längre tid. 
Enligt förslaget lämnas övriga valdistrikt oförändrade. 
     

Ärendet
Beskrivning

Enligt 4 kap 17 § vallagen (2005:837) ska ett valdistrikt omfatta mellan 1000 och 2000 röstberättigade. 
Distrikten får endast omfatta färre än 300 röstberättigade om det finns synnerliga skäl. Inför varje val 
ska en översyn av valdistriktsindelningen göras som sedan Länsstyrelsen i Stockholms län ska 
besluta om.

Kommunstyrelsekontoret har under andra kvartalet 2021 sett över den nuvarande indelningen och 
funnit att den är i behov av en ändring inför kommande val. Som underlag till den föreslagna 
revideringen ligger Valmyndighetens statistik från den 1 mars 2021 över antalet kommunalt 
röstberättigade samt befolkningsprognoser över kommunens delområden från 202. Det är framförallt 
ett distrikt i Norrtälje tätort som bedöms bli för stort med hänsyn till prognosticerade inflyttningar under 
det kommande året. Förslaget till ändrad indelning av distriktet bygger på principen om att behålla 
nuvarande indelning i möjligaste mån, med målsättningen att indelningen ska vara bestående över en 
längre tid. 

Förslaget innebär att valdistriktet Bältartorp-Hamnen delas upp i två distrikt, Bältartorp och Norrtälje 
hamn. Enligt den mer långsiktiga prognosen för hamnen kommer området omfatta cirka 5000 invånare 
runt valen 2026, i vilket fall kommunstyrelsekontoret kommer behöva undersöka ifall området bör 
delas upp ytterligare. Eftersom antalet boende inte kommer vara tillräckligt många vid de kommande 
valen, är det en indelning som inte kan ske nu utan först inför nästkommande val 2026. Genom att dra 
distriktsgränsen så att Norrtälje hamn utgör ett separat valdistrikt redan nu skapas bättre 
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förutsättningar för eventuella ytterligare ändringar av områdets indelning i framtiden. Enligt statistik 
från den 1 mars 2021 kommer valdistriktet Bältartorp inneha cirka 1069 antal röstberättigade och 
valdistriktet Norrtälje hamn inneha cirka 304 antal röstberättigade. Det innebär att Norrtälje hamn vid 
föreliggande indelning kommer ha ett lägre antal röstberättigande än vad som är förenligt med 
vallagen. Men med anledning av den prognosticerade inflyttningen under det kommande året, kommer 
distriktet uppnå den lägre gränsen för antalet röstberättigade vid tidpunkten för valen. Enligt 
beräkningar kommer antalet röstberättigade i Norrtälje hamn öka med cirka 720 personer, och således 
uppnå en total på cirka 1024. I Bältartorp kommer antalet röstberättigade öka med cirka 614 
röstberättigade, med ett sammanlagt antal på ca 1683 personer. Beräkningarna är gjorda utifrån en 
uppskattning på ungefär två personer per hushåll. 

Gällande övriga distrikt i Norrtälje kommun så ser kommunstyrelsekontoret ingen anledning är göra 
ytterligare förändringar, även om det finns ett antal distrikt som kan komma att behöva delas upp på 
sikt med anledning av en växande befolkning. 

Ärendet har behandlats i val- och demokratinämnden den 26 augusti 2021.

Lagkrav
Vallagen (2005:837) reglerar valdistriktsindelning.

Enligt 4 kap 16 § vallagen ska varje kommun delas in i geografiska röstningsområden (valdistrikt). Om 
det inte finns särskilda skäl för något annat, skall samtliga röstberättiga för varje fastighet hänvisas till 
samma valdistrikt. Om kommunen har fler än en valkrets för val till kommunfullmäktige, skall varje 
sådan krets omfatta ett eller flera valdistrikt.

Enligt 4 kap 17 § vallagen ska ett valdistrikt omfatta mellan 1 000 och 2 000 röstberättigade. Om det 
finns särskilda skäl, får ett valdistrikt omfatta färre än 1 000 eller fler än 2 000 röstberättigade. Ett 
valdistrikt får omfatta färre än 300 röstberättigade endast om det finns synnerliga skäl. Vidare ska 
Länsstyrelsen, på förslag av kommunfullmäktige, besluta om kommunens indelning i valdistrikt. 
Kommunen skall se över indelningen året närmast före det år då ordinarie val till riksdagen skall 
hållas.

I vallagen 4 kap 18 § framgår att Länsstyrelsens beslut om indelning av valdistrikt skall meddelas 
senast den 1 december året före det år då beslutet skall tillämpas första gången. Mindre ändringar i 
indelningen i valdistrikt meddelas även efter denna tidpunkt, om det behövs med hänsyn till ändringar i 
fastighetsindelningen.

Koppling till gällande styrdokument
Ej tillämpligt.

Ekonomiska konsekvenser och riskanalys
Ej tillämpligt.

Förvaltningens analys och slutsatser
Vid föregående valdistriktsindelning 2017 inför valen 2018 delades två distrikt upp. Ett av dessa var 
Norrtälje-Norra Innerstan, vars uppdelning resulterade i två nya valdistrikt, Bältartorp-Hamnen och 
Övre Bryggårdsgärdet Mosebacke, som båda förväntas ha en stor ökad inflyttning framöver. Eftersom 
ett valdistrikt ska omfatta minst 1000 röstberättigade var det inte möjligt att dela upp områdena 
ytterligare vid den tidpunkten, utan att antalet röstberättigade hade blivit för få i något distrikt, även om 
prognosen redan då var att antalet röstberättigade skulle komma att överstiga den övre gränsen 
längre fram. I nuläget förutspås Bältartorp-Hamnen, som redogjorts ovan, bli så stort vid de 
kommande valen att en ändring är nödvändig. Slutsatsen som kan dras är att det fortsätter vara den 
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här centrala delen av Norrtälje som växer och kontinuerligt behöver ses över, även fortsättningsvis då 
det nya valdistriktet Norrtälje hamn eventuellt kommer överstiga gränsen för antalet röstberättigade vid 
valen 2026. Förvaltningen föreslår inte att området delas upp ytterligare vid den här översynen, 
eftersom det skulle innebära att något av distrikten understiger den nedre gränsen enligt vallagen, och 
skapa en större arbetsbelastning än nödvändigt. En sådan revidering skulle kräva ökad anställning av 
personal och ett generellt större administrativt arbete, som förvaltningen anser vara en mindre lämplig 
väg att gå.

Vidare analys vittnar om att valdistriktet Rådmansö, som vid den senaste översynen förutspåddes 
behöva ändras mot bakgrund av VA-utbyggnaden i området, endast har ökat sitt antal röstberättigade 
med drygt 100 personer. Även valdistriktet Norrtälje-Stadskärnan förväntades överstiga gränsen för 
antalet röstberättigade vid valen 2022, men det distriktet omfattar för närvarande 1807 invånare och 
saknar planerade nybyggen, vilket innebär att det inte föreslås någon förändring i nuläget. Samtidigt är 
dessa två distrikt några av de som bör ses över inför valen 2026. Till den kategorin hör även 
valdistrikten Rö-Skederid-Husby-Sjuhundra, Norrtälje-Grind-Långgarn, Bergshamra, Älmsta och 
Rimbo-Norra, eftersom alla har ett relativt sätt stort antal röstberättigade i nuläget och vissa (Älmsta 
och Rimbo-Norra) har ett flertal planerade bostadsbyggen. Redan vid ändringarna som utfördes 2013 
inför valen 2014 gjordes bedömningen att valdistrikten Rådmansö och Rö-Skederid-Husby-Sjuhundra 
på sikt skulle behöva förändras, vilket inte blivit aktuellt hitintills, men kommer sannolikt behöva ske 
längre fram. 

Förvaltningen vill understryka att även om den föreslagna ändringen innebär att det nya valdistriktet 
Norrtälje hamn endast kommer omfatta cirka 304 röstberättigade i nuläget, så förväntas inflyttningen i 
området under 2021-2022 öka i sådan grad att kravet på minst 1000 röstberättigade kommer uppfyllas 
då valen 2022 äger rum.

Tidplaner
Ej tillämpligt 

Anette Madsen Joakim Appelquist
Kommundirektör Stabs- och planeringschef
Kommunstyrelsekontoret Kommunstyrelsekontoret

Bilagor
Bilaga 1: Karta över förslag till ny valdistriktsindelning för Bältartorp och Norrtälje hamn
Bilaga 2: Karta över antal röstberättigade per 1 mars 2021 i den föreslagna uppdelningen av 
Bältartorp och Norrtälje hamn
Bilaga 3: Tabell över antal röstberättigade per valdistrikt enligt gällande indelning, daterad den 1 mars 
2021
Bilaga 4: Protokollsutdrag från val- och demokratinämndens sammanträde den 26 augusti 2021

Beslut skickas till
Länsstyrelsen i Stockholms län
Val- och demokratinämnden



 

 

 



 

 

 



 

 

Valdistriktsnamn Valdistriktskod Antal röstberättigade 

Rådmansö 2201 1850 

Rö - Skederid - Husby-Sjuhundra 1101 1818 

Norrtälje - Stadskärnan 111 1807 

Norrtälje - Grind - Långgarn 107 1779 

Bergshamra 2501 1773 

Norrtälje - Bryggården 104 1767 

Rimbo Norra 1001 1581 

Älmsta 302 1558 

Norrtälje - Solbacka 108 1452 

Norrtälje - Vigelsjö 110 1411 

Frötuna Norra 2302 1402 

Estuna 1801 1399 

Norrtälje - Grossgärdet - Nordrona 103 1393 

Edebo-Ununge 601 1382 

Norrtälje - Bältartorp - Hamnen 112 1373 

Rimbo Södra 1002 1330 

Norrtälje - Kvisthamra 101 1326 

Häverö 504 1300 

Riala 2601 1270 

Norrtälje - Flygfältet 102 1269 

Gottröra - Närtuna 1401 1255 

Hallsta Norra 502 1243 

Roslags-Bro 2001 1241 

Rimbo Östra 1004 1199 

Rimbo ombygd 1003 1102 

Norrtälje - Fågelsången 109 1091 

Väddö Norra 301 1085 

Frötuna Södra 2301 1081 

Blidö 2401 1049 

Vätö 2101 1036 

Norrtälje Övre Bryggårdsgärdet Moseb 105 1020 

Fasterna 901 1012 

Edsbro 801 1007 

Norrtälje - Gransäter 106 993 

Hallsta Centrum 501 984 



 

 

Söderby Karl 1901 908 

Herräng 503 904 

Hysingsvik 2502 882 

Väddö Södra 201 844 

Lohärad - Malsta 1601 832 

Norrtälje - Färsna - Öster Knutby 113 604 

   
 



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL

2021-08-26

Val- och demokratinämnden

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§31 Dnr VN 2021-13

Ändring av valdistrikt mandatperioden 2022-2026
Beslut
Val- och demokratinämnden föreslår:
Kommunfullmäktige beslutar om ändring av valdistriktsindelningen i Norrtälje kommun enligt bilaga 1 
till kommunstyrelsekontorets tjänsteutlåtande den 24 augusti 2021, och överlämnar det till 
Länsstyrelsen i Stockholms län för fastställande.

Sammanfattning av ärendet
Vid den översyn av valdistriktsindelningen som kommunen ska göra inför varje val har ett distrikt 
inom Norrtälje kommun bedömts bli för stort vid valen 2022. Med anledning av detta har ett förslag till 
reviderad distriktsindelning tagits fram. Förslaget innebär att valdistriktet Bältartorp – Hamnen delas 
upp i två nya distrikt, Bältartorp och Norrtälje hamn. Målsättningen är att i möjligaste mån bevara den 
existerande indelningen och att de ändringar som görs ska kunna vara bestående över en längre tid. 
Enligt förslaget lämnas övriga valdistrikt oförändrade.

Beslutsunderlag

Tjänsteutlåtande angående ändring av valdistriktsindelning 2021 (2)
Bilaga 1 Karta över förslag till ny valdistriktsindelning för Bältartorp och Norrtälje hamn
Bilaga 2 Karta över antal röstberättigade per 1 mars 2021 i den föreslagna uppdelningen av 
Bältartorp och Norrtälje hamn
Bilaga 3 Tabell över antal röstberättigade per valdistrikt enligt gällande indelning, daterad den 1 mars 
2021

Beslutande sammanträde

Beslutsgång
Ordförande frågar om val- och demokratinämnden kan besluta i enlighet med 
kommunstyrelsekontorets tjänsteutlåtandes förslag, och finner att nämnden beslutar i enlighet med 
förslaget.

Beslutet ska skickas till 

Länsstyrelsen i Stockholms län



Remiss av SOU 2021:33 
En tioårig grundskola – 

Införandet av en ny årskurs 
1 i grundskolan, 
grundsärskolan, 

specialskolan och 
sameskolan
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TJÄNSTEUTLÅTANDE

Datum: 2021-08-27
Diarienummer: KS 2021-1091

Förvaltning och avdelning
Handläggare: Agneta Sjöberg
Titel: Kvalitetschef
E-post: Agneta.sjoberg@norrtalje.se

Till: Kommunstyrelsens arbetsutskott

Svar på remiss SOU 2021:33 En tioårig grundskola

Förslag till beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslår:

Kommunstyrelsen antar det remissvar som Barn- och utbildningsförvaltningen har tagit fram i 
samverkan med kommunstyrelsekontoret, och som har beslutats av Barn- och skolnämnden den 13 
september 2021 och skickar det till Utbildningsdepartementet/regeringskansliet som sitt eget. 

Sammanfattning av tjänsteutlåtandet
Regeringen har uppdragit åt en särskild utredare att föreslå hur en tioårig grundskola kan införas 
genom att förskoleklassen görs om till årskurs ett. Syftet är att förbättra kunskapsresultaten genom att 
eleverna ges mer undervisning utifrån grundskolans kursplaner och inom den regel och 
kompetensmässiga struktur som grundskolan har.1

Betänkande ”En tioårig grundskola – Införandet av en ny årskurs 1 i grundskolan, grundsärskolan, 
specialskolan och sameskolan” (SOU 2021:33) har remitterats till Norrtälje kommun som därmed 
bjudits in att lämna synpunkter på förslagen eller materialet i betänkandet.

Barn- och utbildningskontoret instämmer i flertalet av förslagen som presenteras i remissen samt har 
tilltro till att dessa förslag kommer att ha en positiv påverkan på skolans organisation, både 
pedagogiskt och administrativt. 

Ärendet
Beskrivning
Regeringen har uppdragit åt en särskild utredare att föreslå hur en tioårig grundskola kan införas 
genom att förskoleklassen görs om till årskurs ett. Syftet är att förbättra kunskapsresultaten genom att 
eleverna ges mer undervisning utifrån grundskolans kursplaner och inom den regel och 
kompetensmässiga struktur som grundskolan har.

Utredningen har lämnat förslag som innebär att förskoleklassen upphör som egen skolform och att 
grundskolan och motsvarande skolformer utökas med ett år genom att införa en ny första årskurs. 
Utredningen förslag innebär sammanfattningsvis:

 Grundskolan kommer att ha tio årskurser, som indelas i lågstadium, mellanstadium och 
högstadium. Lågstadiet kommer att bestå av årskurs 1–4, mellanstadiet av årskurs 5–7 och 
högstadiet årskurs 8–10.

1 Kommittédirektiv – En tioårig grundskola, 2021-03-09, https://www.regeringen.se/rattsliga-
dokument/statens-offentliga-utredningar/2021/05/sou-202133/ hämtat 2021-07-05

https://www.regeringen.se/rattsliga-dokument/statens-offentliga-utredningar/2021/05/sou-202133/
https://www.regeringen.se/rattsliga-dokument/statens-offentliga-utredningar/2021/05/sou-202133/
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 Grundsärskolan kommer att ha tio årskurser, som indelas i lågstadium, mellanstadium och 
högstadium. Lågstadiet kommer att bestå av årskurs 1–4, mellanstadiet av årskurs 5–7 och 
högstadiet årskurs 8–10.

 Specialskolan kommer att ha elva årskurser, som indelas i lågstadium, mellanstadium och 
högstadium. Lågstadiet kommer att bestå av årskurs 1–5, mellanstadiet av årskurs 6–8 och 
högstadiet årskurs 9–11.

Sameskolan kommer att ha sju årskurser som indelas i lågstadium och mellanstadium. Lågstadiet 
kommer att bestå av årskurs 1–4, mellanstadiet av årskurs 5–7. Därefter går eleverna över till 
grundskolan, där de börjar i årskurs 8 i högstadiet2.

Lagkrav
För andra remissinstanser än myndigheter under regeringen innebär remissen en inbjudan att lämna 
synpunkter 

Koppling till gällande styrdokument
Ej tillämpligt.

Ekonomiska konsekvenser och riskanalys
Utredningen föreslår att kommunerna bör kompenseras enligt finansieringsprincipen för ett antal 
förändringar som innebär ett utökat åtagande för kommunerna. Det bör dock också beaktas de 
indirekta kostnader som uppstår till följd av förslagen. Såsom vikariekostnader under tid då lärare och 
annan personal genomgår fortbildningsinsatser, kostnader för systemanpassningar och anpassningar 
av administrativa system och processer, samt höjda lönenivåer. Det är ytterst viktigt att inte förslagen 
medför kostnadsökningar för kommunerna som ytterligare belastar en redan ansträngd ekonomisk 
situation för skolverksamheten.

Förvaltningens analys och slutsatser
Kommunstyrelsekontoret har varit delaktigt i framtagande av det remissvar som skrivits fram på barn- 
och utbildningskontoret och beslutats på Barn- och skolnämnden 13 september 2021. 
Kommunstyrelsekontoret ställer sig bakom det gemensamma remissvaret. 

Redogörelse för synpunkter och kommentarer på utredningens förslag återfinns i Bilaga 1.

Tidplaner
Barn- och skolnämnden 13 september 2021, Kommunstyrelsens arbetsutskott 15 september 2021, 
Kommunstyrelsen 27 september 2021 med omedelbar justering. 
Remissvaren ska ha kommit in till Utbildningsdepartementet senast den 30 september 2021.

Anette Madsen Germund Jonsson
Kommundirektör Ekonomidirektör
Kommunstyrelsekontoret Kommunstyrelsekontoret

Bilagor
 Bilaga 1: Besvarande av remiss En tioårig grundskola SOU 2021:33

2 ”En tioårig grundskola – Införandet av en ny årskurs 1 i grundskolan, grundsärskolan, specialskolan 
och sameskolan” (SOU 2021:33), s 18
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 Bilaga 2: Beslut BSN 2021 § - beslutas först 13 september 2021 och kompletteras därför efter 
ordinarie utskick

Beslut skickas till
 Utbildningsdepartementet, med e-post till u.remissvar@regeringskansliet.se
 Utbildningsdepartementet, med e-post till mattias.ahlquist@regeringskansliet.se  
 Barn- och skolnämnden

*) Ange diarienummer U2021/02645 och remissinstansens namn i ämnesraden på e-
postmeddelandet. Svaret lämnas i två versioner: den ena i ett bearbetningsbart format (t.ex. Word), 
den andra i ett format (t.ex. pdf) som följer tillgänglighetskraven enligt lagen (2018:1937) om 
tillgänglighet till digital offentlig service. Remissinstansens namn ska anges i namnet på respektive 
dokument.

mailto:u.remissvar@regeringskansliet.se
mailto:mattias.ahlquist@regeringskansliet.se


TJÄNSTEUTLÅTANDE

Datum: 2021-08.18
Diarienummer: KS 2021-1091

Barn- och skolnämnden
Handläggare: Erik Lundin
Titel: Enhetschef kansli & juridik
E-post: erik.lundin@norrtalje.se

Till: Barn- skolnämndens arbetsutskott

Besvarande av remissen ”En tioårig grundskola – 
Införandet av en ny årskurs 1 i grundskolan, 
grundsärskolan, specialskolan och sameskolan” 
SOU 2021:33

Förslag till beslut
Barn- och skolnämnden godkänner och antar barn- och utbildningskontorets förslag till remissvar, 
2021-08-18 som sitt eget och överlämnar det till kommunstyrelsen. 

Sammanfattning av tjänsteutlåtandet
Regeringen har uppdragit en särskild utredare att förslå hur en tioårig grundskola kan införas genom 
att förskoleklassen görs om till årskurs ett. Syftet är att förbättra kunskapsresultaten genom att 
eleverna ges mer undervisning utifrån grundskolans kursplaner och inom den regel och 
kompetensmässiga struktur som grundskolan har.1

Betänkande ”En tioårig grundskola – Införandet av en ny årskurs 1 i grundskolan, grundsärskolan, 
specialskolan och sameskolan” (SOU 2021:33) har remitterats till Norrtälje kommun som därmed 
bjudits in att lämna synpunkter på förslagen eller materialet i betänkandet.

Barn- och utbildningskontoret instämmer i flertalet av förslagen som presenteras i remissen samt har 
tilltro till att dessa förslag kommer att ha en positiv påverkan på skolans organisation, både 
pedagogiskt och administrativt. 

Ärendet
Beskrivning
Regeringen har uppdragit en särskild utredare att förslå hur en tioårig grundskola kan införas genom 
att förskoleklassen görs om till årskurs ett. Syftet är att förbättra kunskapsresultaten genom att 
eleverna ges mer undervisning utifrån grundskolans kursplaner och inom den regel och 
kompetensmässiga struktur som grundskolan har.

Utredningen har lämnat förslag som innebär att förskoleklassen upphör som egen skolform och att 
grundskolan och motsvarande skolformer utökas med ett år genom att införa en ny första årskurs. 
Utredningen förslag innebär sammanfattningsvis:

1 Kommittédirektiv – En tioårig grundskola, 2021-03-09, https://www.regeringen.se/rattsliga-
dokument/statens-offentliga-utredningar/2021/05/sou-202133/ hämtat 2021-07-05

https://www.regeringen.se/rattsliga-dokument/statens-offentliga-utredningar/2021/05/sou-202133/
https://www.regeringen.se/rattsliga-dokument/statens-offentliga-utredningar/2021/05/sou-202133/
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 Grundskolan kommer att ha tio årskurser, som indelas i lågstadium, mellanstadium och 
högstadium. Lågstadiet kommer att bestå av årskurs 1–4, mellanstadiet av årskurs 5–7 och 
högstadiet årskurs 8–10.

 Grundsärskolan kommer att ha tio årskurser, som indelas i lågstadium, mellanstadium och 
högstadium. Lågstadiet kommer att bestå av årskurs 1–4, mellanstadiet av årskurs 5–7 och 
högstadiet årskurs 8–10.

 Specialskolan kommer att ha elva årskurser, som indelas i lågstadium, mellanstadium och 
högstadium. Lågstadiet kommer att bestå av årskurs 1–5, mellanstadiet av årskurs 6–8 och 
högstadiet årskurs 9–11.

 Sameskolan kommer att ha sju årskurser som indelas i lågstadium och mellanstadium. 
Lågstadiet kommer att bestå av årskurs 1–4, mellanstadiet av årskurs 5–7. Därefter går 
eleverna över till grundskolan, där de börjar i årskurs 8 i högstadiet2.

Lagkrav
För andra remissinstanser än myndigheter under regeringen innebär remissen en inbjudan att lämna 
synpunkter.

Förvaltningens analys och slutsatser
Nedan följer en redogörelse för Barn- och utbildningskontoret synpunkter och kommentarer på 
utredningens förslag.

 
  

Kap 5 Lågstadiet ska utökas med en ny årskurs 1  
5.1 Förskoleklassen upphör och lågstadiet utökas med en ny årskurs 1  
 
Utredningens förslag: Förskoleklassen ska upphöra som egen skolform. Grundskolan, 
grundsärskolan, specialskolan och sameskolan ska utökas med ett år genom en ny första 
årskurs. Därmed blir grundskolan tioårig, grundsärskolan tioårig, specialskolan elvaårig 
och sameskolan sjuårig. Lågstadiet i grundskolan, grundsärskolan och sameskolan 
kommer att omfatta årskurs 1–4 samt i specialskolan årskurserna 1–5.  

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter 

Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget och ser många fördelar 
med det. Det är fördelaktigt med en skolform inom grundskolan istället för som nu två 
(förskoleklass och grundskola) ur både pedagogiska och administrativa perspektiv. Inte minst 
då Sverige i praktiken redan har en 10-årig grundskola i och med att förskoleklass blev 
obligatoriskt för ett par år sedan 
 
 En bärande princip i utredningens arbete har varit att de obligatoriska skolformerna ska vara 
så lika varandra som möjligt. Ett viktigt skäl till detta är att underlätta övergångar mellan 
skolformerna samt för de elever som är integrerade i en skolform men följer en annan 
skolforms läroplan. Det är fördelaktigt ur ett elevperspektiv att bevara den flexibilitet som 
finns i dagens system då det underlättar för de elever som byter skolform under sin skolgång. 
I de fall det tidigt står klart att ett barn tillhör grundsärskolans målgrupp är det inte självklart 
att förskoleklassen är det mest lämpliga alternativet för den enskilda eleven. Av den 
anledningen är det därför inte ovanligt att vissa barn tillhörande grundsärskolans målgrupp 
väljer att stanna ytterligare ett år och skjuta upp skolplikten ett år alternativt börja ett år 

2 ”En tioårig grundskola – Införandet av en ny årskurs 1 i grundskolan, grundsärskolan, specialskolan 
och sameskolan” (SOU 2021:33), s 18
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tidigare i grundsärskolans årskurs 1 (tidigare skolstart). Det nya förslaget att 
börja grundsärskolan åk 1 som 6-åring, innebär att processen för att utreda 
målgruppstillhörighet startar redan under barnets förskoleår. Det innebär fler utredningar som 
kommer att starta under barnets förskoleår.  Det blir viktigt att denna information delges 
ansvariga för förskolorna.   
 
Det kommer vid förslagets genomförande vara viktigt att se över organisationen av blivande 
år 1 och pedagogiken. Många av de lärare som jobbar i förskoleklass har inte lärarutbildning 
utan förskoleklasslärarutbildning. Det kan därför bli aktuellt med en omfattande 
fortbildningsinsats. Det är även av stor vikt att den förskolepedagogik som idag tillämpas 
för sexåringar får fortgå, för att förhindra stillasittande elever vid en skolbänk och istället 
uppmana till att leka och laborera med språk och matematik.  
  
   
5.2 Det nya lågstadiets innehåll och utformning  
5.2.1 Utbildningens syfte   
 
Utredningens förslag: Syftet med utbildningen i grundskolan, grundsärskolan, 
specialskolan och sameskolan ska vara oförändrat och ska även gälla för nya årskurs 1.  

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget. 
 
5.2.2 Undervisning i ämnen och ämnesområden  
 
Utredningens förslag: Bestämmelserna om ämnen och strukturerad undervisning i 
grundskolan, specialskolan och sameskolan samt om ämnen och ämnesområden och 
strukturerad undervisning i grundsärskolan ska gälla för nya årskurs 1. Eleverna i de 
tidigaste skolåren ska dessutom genom undervisning som varierar i uttrycksform och 
arbetssätt, introduceras till skolmiljön och ges goda förutsättningar för den fortsatta 
utbildningen  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter: 
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer i utredningens analys över att förskoleklassens 
pedagogik ska inkluderas nya åk 1. Där dagens skolformer ska kombineras i en varierad 
undervisning. Förskolans pedagogik kan bidra till elevernas lärande i hela lågstadiet, inte 
enbart i nya åk 1.  Fokus i nya åk 1 bör vara språkliga och matematiska förmågor där övriga 
ämnen utgör stoff/innehåll. Detta då det är positivt med variation när det gäller uttrycksformer 
och arbetssätt samt fokus på successiv inskolning, vilket behöver vara tydligt så att eleverna 
inte trycks ner i skolbänkar med ett fokus på att fylla i övningsböcker.  
 
Barn- och utbildningskontoret skulle önska att det tydliggörs i skollagen att det är 
huvudmannen som avgör huruvida en elev ska gå om, börja grundskolan i förtid eller ifall 
skolplikten ska skjutas upp. Skolhuvudmannen bör få ansvar för dessa frågor utifrån 
pedagogisk kunnighet och professionens kunskap om skolan som organisation.  
 
Vid en förändring av kursplanerna är en förutsättning att det underlättas för 
ämnesövergripande och multimodala undervisningsformer i kursplanerna för grundsärskolan. 
Risker finns annars att utformningen av undervisningen i ökat antal teoretiska timmar sker på 
ett sätt som inte gynnar målgruppens behov av konkret multimodal 
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undervisning. Möjligtvis kan ansökningar om uppskjuten skolplikt påverkas eftersom det hos 
eleverna kan upplevas “läskigare” att direkt börja i åk 1.  
 
5.2.3 Den garanterade undervisningstiden i nya årskurs 1 ska vara tre timmar per 
skoldag och timplanerna ska utökas  

Utredningens förslag: Den garanterade undervisningstiden ska utökas med 534 timmar i 
grundskolan och motsvande skolformer, vilket motsvarar tre timmar undervisning per 
skoldag i nya årskurs 1. Timplanerna för grundskolan, grundsärskolan, specialskolan och 
sameskolan ska utökas med 534 timmar i lågstadiet. Skolverket bör få i uppdrag att ta fram 
förslag till fördelning av den utökade undervisningstiden i ämnen i lågstadiet. Dessa 
timmar bör till övervägande del användas för undervisning i svenska eller svenska som 
andraspråk och matematik. När det gäller grundsärskolans timplan för inriktningen 
träningsskolan bör Skolverket få i uppdrag att ta fram förslag till fördelning av 
undervisningstid i ämnesområden  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret är positivt inställda till detta förslag men önskar framföra att 
det är oerhört viktigt att professionen lämnas ett ansvar och pedagogiskt friutrymme så att 
inte innehållet i nya år 1 med tidsödande resultatrapporteringar. Barn- och 
utbildningskontoret ser även mycket positivt på den i förslaget beskrivna stärkta betoningen 
på svenska, svenska som andraspråk och matematik samt översyn av träningsskolans tim- 
och ämnesplan.   
 
Förändringen av timplanerna ger alla elever möjligheter att nå sin fulla potential, inklusive 
särskoleelever. Det ger eleverna i grundsärskolan möjligheten att nå så långt som möjligt 
utifrån deras förutsättningar och de kan erbjudas en flexibel utbildning utifrån 
styrdokumenten. Det blir lättare att kombinera ämnen och ämnesområden och det går även 
att läsa en del ämnen enligt grundskolans kursplaner. Det är också bättre då man har båda 
elevgrupperna i samma klass. Att timplanen även närmar sig grundskolans ses som en 
fördel för de som läser integrerat, både ämnesintegrerat och helt integrerat.  
 
 
5.2.4 Ändringar i läroplaner  
 
Utredningens Förslag: Skolverket ska ges i uppdrag att utarbeta förslag till ändring i 
läroplanen för grundskolan, specialskolan och sameskolan genom att nuvarande del 3 om 
förskoleklassen tas bort. Skolverket ska vidare ges i uppdrag att utarbeta förslag till 
ändring i grundskolans, grundsärskolans, specialskolans och sameskolans läroplaner på 
så sätt att det bör framgå att det första året ska innehålla betydande inslag av fysisk 
aktivitet och utevistelse, lek, samspel och social träning, estetiska uttrycksformer samt att 
undervisningen ska ha en rik variation av uttrycksformer och arbetssätt – men även ge en 
god introduktion till skolmiljön och en förberedelse för den fortsatta skolgången. Skolverket 
ska också ges i uppdrag att utarbeta ändringsförslag gällande kursplanerna för det nya 
lågstadiet. Kursplanerna bör anpassas efter utredningens förslag om utökad timplan med 
tyngdpunkt på svenska, svenska som andraspråk och matematik i avsnitt 5.2.3 samt det 
nya kunskapskrav som föreslås i avsnitt 5.2.5. Skolverket bör vidare se över kursplanerna 
för mellan- och högstadiet för att vid behov föreslå ändringar till följd av den utökade 
timplanen i lågstadiet 

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
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 Barn och utbildningskontoret instämmer i utredningens förslag med att ge svenska språket 
och matematiken tyngdpunkt. Det är viktigt att behålla den pedagogik som har 
varit framträdande i förskoleklass och som bygger på lek, nyfikenhet och laboration när det 
gäller svenska och matematik. Det är således viktigt att kursplanen inte blir en abstrakt 
önskelista utan en kursplan som kan blivande år 1 kan ha som arbetsverktyg.  
.  
  
5.2.5 Kunskapskrav för godtagbara kunskaper i svenska, svenska som andraspråk 
och matematik för blivande årskurs 2(3)  
 
Utredningens förslag: Det ska finnas kunskapskrav för godtagbara kunskaper i svenska 
eller svenska som andraspråk och matematik i årskurs 2 i grundskolan och sameskolan, 
respektive årskurs 3 i specialskolan. Skolverket ska ges i uppdrag att ta fram förslag till 
nya kunskapskrav.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer med förslaget och anser att det är viktigt med 
kursplaner som är hanterbara för professionen och som inte är för abstrakta och för 
omfattande.  
 
Det är även av stor vikt med tydliga och konkreta kunskapskrav för att kunna utgöra ett stöd 
för lärare, elever och vårdnadshavare. Det kan även vara lämpligt att Skolverket uppdras 
att ta fram ett stöd- och tolkningsmaterial för lärare/rektorer för att de nya kunskapskraven 
ska kunna implementeras och vara användbara.  
 
Barn- och utbildningskontoret anser att det är positivt att kunskapskraven knyts till läsa-
skriva-räknagarantin. Det kan förstärka garantin, öka likvärdigheten och tydliggöra uppdraget 
för lärare. Det är dock viktigt att kunskapskraven är klara i god tid innan den föreslagna 
ändringen så att lärare, rektorer och huvudmän kan planera och genomföra 
kompetenshöjande insatser i god tid. Implementeringen av insatsen riskerar att fördröjas om 
inte Skolverket i god tid kan publicera kunskapskraven. Eleverna som börjar åk 1 i samband 
med förändring riskerar annars att inte få ta del av insatsen till fullo. Likvärdigheten 
riskerar därmed att åsidosättas för dessa elever i förhållande till elever som börjar åk 1 något 
år senare. 
 
En annan fördel som denna förändring kan föra med sig är just att elever i behov av särskilt 
stöd får detta i tidigt skede. Dock finns det delar i förslaget som kan medföra att kraven på 
de mindre barnen ökar, vilket i sin tur inte alltid är lyckat.   
   
5.2.6 Kunskapskrav i nya årskurs 4(5), 7(8) och 10(11)  
 
Utredningens förslag: De kunskapskrav för godtagbara kunskaper som i dag finns i 
årskurs 3, ska flyttas till årskurs 4 i grundskolan. De kunskapskrav som finns i årskurs 6, 
ska flyttas till årskurs 7 och de kunskapskrav som finns i årskurs 9 ska flyttas till årskurs 
10. I specialskolan ska det finnas kunskapskrav i årskurs 5, 8 och 11 och i sameskolan ska 
det finnas kunskapskrav i årskurs 4 och 7. När det gäller grundsärskolan bör kunskapskrav 
finnas i årskurs 4, 7 och 10.  
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Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget 
 
5.2.7 Obligatorisk kartläggning av språklig medvetenhet och matematiskt tänkande 
i nya årskurs 1  
 
Utredningens förslag: Den obligatoriska kartläggning av språklig medvetenhet och 
matematiskt tänkande som genomförs i nuvarande förskoleklass ska genomföras i nya 
årskurs 1 i grundskolan, specialskolan och sameskolan. Skolverket bör få i uppdrag att 
revidera det obligatoriska kartläggningsmaterialet utifrån de ändringar som görs i 
läroplanen och de nya kunskapskrav som föreslås gälla i nya årskurs 2(3)  

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer med förslaget och anser att kopplingen 
mellan kartläggningsmaterialet och kunskapskraven bör vara mycket tydliga. Det är också 
viktigt att hela förslaget tas fram och presenteras samtidigt. Dels för att tydliggöra kopplingen 
för huvudmän och lärare men också för att få full effekt av förändringen för de elever som 
börjar åk 1 vid reformens inträde. 
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig även positiva till den del i förslaget som gäller att det 
kartläggningsmaterial som är obligatoriskt i förskoleklass ska bli frivilligt att använda i årskurs 
1 i grundsärskolan.   
 
Däremot bör det obligatoriska bedömningsstödet göras om så att det inte är så omfattande 
och komplicerat utan är användbart för professionen.  
 
5.2.8 Obligatoriska bedömningsstöd för att bedöma läs- och skrivutveckling 
respektive taluppfattning i nya årskurs 2(3)  
 
Utredningens Förslag: De obligatoriska bedömningsstöd som används i nuvarande 
årskurs 1 för att bedöma läs- och skrivutveckling respektive taluppfattning ska i stället 
användas i nya årskurs 2 i grundskolan och sameskolan samt i nya årskurs 3 i 
specialskolan. De obligatoriska bedömningsstöd som finns i nuvarande årskurs 1 i 
grundsärskolan ska i stället användas i nya årskurs 2.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter:  
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer med förslaget och anser att kopplingen 
mellan kartläggningsmaterialet och kunskapskraven bör vara mycket tydliga. Det är också 
viktigt att hela förslaget tas fram och presenteras samtidigt. Dels för att tydliggöra kopplingen 
för huvudmän och lärare men också för att få full effekt av förändringen för de elever som 
börjar åk 2 vid reformens inträde. 
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig även positiva till den del i förslaget som gäller att det 
kartläggningsmaterial som är obligatoriskt i förskoleklass ska bli frivilligt att använda i årskurs 
2 i grundsärskolan.   
 
Däremot bör det obligatoriska bedömningsstödet göras om så att det inte är så omfattande 
och komplicerat utan är användbart för professionen.  
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5.2.9 Nationella prov i årskurs 4(5), 7(8) och 10(11)  

Utredningens förslag: De nationella prov som i dag ska användas i årskurs 3, 6 och 9 
ska i stället genomföras i nya årskurs 4, 7 och 10 i grundskolan. I specialskolan ska 
nationella prov användas i årskurs 5, 8 och 11 och i sameskolan i årskurs 4 och 7. De 
nationella proven ska i övrigt vara oförändrade.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ser positivt på förslaget och anser att de nationella provens 
omfattning och innehåll bör ses över då det kan upplevas som omfattande för professionen. 
Det är även önskvärt att få till en starkare koppling mellan Nationella proven i åk 4 samt 
kartläggningarna inom läsa-skriva-räknagarantin är önskvärd, om Nationella proven i åk 4 
fortsättningsvis ska ingå i garantin.  
 
 
  
5.2.10 Garantin för tidiga stödinsatser  
 
Utredningens förslag: Den särskilda bedömning som ska göras av elevens 
kunskapsutveckling inom garantin för tidiga stödinsatser ska göras i lågstadiet i 
grundskolan, specialskolan och sameskolan. Den uppföljning som ska göras av stöd som 
getts i form av extra anpassningar i svenska eller svenska som andraspråk och matematik 
ska göras i slutet av lågstadiet.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget och instämmer i den del av 
förslaget om att den befintliga garantin för tidiga stödinsatser ska utsträckas till att omfatta 
även elever som läser ämnena svenska eller svenska som andraspråk och matematik enligt 
grundsärskolans kursplaner. Det bör med fördel gå att genomföra en skärpning av 
garantin   t. ex genom obligatorisk uppföljning av vilket stöd skolan ger, och vilken effekt det 
har, inte bara i slutet av lågstadiet (blivande åk 4) utan i slutet av varje läsår.  
 
Ett nyckeltal för lärartäthet borde finnas (precis som det finns förslag på nationella nyckeltal 
för skolkuratorer och skolsköterskor) för att garantin för tidiga insatser verkligen ska kunna 
fungera.  
 
Det vore önskvärt om Skolverket kunde införa ett system för resultatuppföljning under 
terminens gång så att summativa resultat kunde användas formativt.  
.  
  
5.2.11 Utvecklingssamtal och individuell utvecklingsplan  
Utredningens förslag: Bestämmelserna om utvecklingssamtal och skriftlig individuell 
utvecklingsplan i grundskolan, grundsärskolan, specialskolan och sameskolan ska gälla för 
nya årskurs 1.  

 
 



8

Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer med förslaget.   
  
5.3 Skolplikt och mottagande  
5.3.1 Skolplikten inträder vid sex års ålder  

Utredningens Förslag: Skolplikt ska liksom i nuvarande regelverk inträda höstterminen 
det år då barnet fyller sex år. Barn ska börja fullfölja sin skolplikt i och med att det börjar 
årskurs 1 i grundskolan eller i den skolform där barnet tas emot, om inte skolplikten 
fullgörs på något annat sätt enligt 24 kap. skollagen. Skolplikten ska även fortsättningsvis 
under vissa förutsättningar kunna skjutas upp ett år (uppskjuten skolplikt). Det ska även 
fortsättningsvis finnas möjlighet för barn att börja i årskurs 1 ett år tidigare (tidigare 
skolstart).  

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Utökad skolplikt ställer höga krav på adekvata förberedelser för att bemanna med behörig 
personal samt att en översyn av grundsärskolans och träningsskolans behov av lokaler sker, 
om ytterligare en årskull av elever ska kunna tas emot.  
Avgörande är att skolan får tillräckligt med förberedelsetid. Här kan det finnas behov av att 
stärka ytterligare kompetensutveckling/vidareutbildning för de som önskar att arbeta kvar 
inom verksamheten. 
 
Barn- och utbildningskontoret anser att förslaget kommer innebära ekonomiska 
konsekvenser för kommunerna. Då det kommer att saknas behörig personal i verksamheten. 
I dagsläget finns inte fullt behöriga lärare grundsärskolan och i Norrtälje kommuns 
grundsärskoleverksamhet märks redan nu ett stigande elevantal. Att elever i grundsärskolan 
börjar ett år tidigare i grundsärskolan kommer förmodligen innebära ökade kostnader i den 
verksamheten, men det kommer å andra sidan också innebära minskade kostnader i 
förskoleverksamheten. 
 
Även skolskjutsverksamheten kan förväntas få ekonomiska konsekvenser i och med att 
elever kan tas emot i grundsärskolan/träningsskolan fr o m 6 års ålder kommer särskolans 
elevpeng + individuella nivåpeng att betalas ut för ytterligare en årskurs. Idag är det inte 
ovanligt att elever som är berättigade till att på i grundsärskolan går kvar på förskolan ett år 
istället för att gå förskoleklass på en grundskola och då är de inte berättigade till skolskjuts, 
vilket dessa elever kommer att vara om de börjar i grundsärskolan som 6-åringar som i sin tur 
kan innebära ökade skolskjutskostnader.   
 
Här kan det finnas risk att fler ansöker om uppskjuten skolplikt med tanke på att nya åk 
1 kommer vara förenligt med lite mer krav. 
 
5.3.2 Mottagandet till grundsärskolan, specialskolan och sameskolan i nya årskurs 1  

Utredningens förslag: Elever som tillhör grundsärskolans, specialskolans och 
sameskolans målgrupper ska kunna påbörja fullföljandet av skolplikten i respektive 
skolform i och med att de börjar i nya årskurs 1. Det ska fortsättningsvis vara möjligt för 
elever att tas emot senare. Samma regelverk som i dag ska gälla avseende utredning inför 
mottagande till grundsärskolan och specialskolan, respektive prövning inför mottagande till 
sameskolan. Det ska även fortsättningsvis vara möjligt för en elev i en obligatorisk 
skolform att få sin utbildning inom en annan skolform om de huvudmän som berörs är 
överens om detta och elevens vårdnadshavare medger det. Skolverket ska ges i uppdrag 
att ta fram stödmaterial kring hur hemkommunen och regionen kan samverka för att 
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säkerställa det underlag som krävs för att barn i förskolan ska kunna mottas till 
grundsärskolan på ett likvärdigt sätt. I stödmaterialet bör ansvarsfördelningen och 
samverkan mellan elevhälsan och regionerna när det gäller utredningar om en elev tillhör 
grundsärskolans målgrupp förtydligas.  

 
 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget. Att börja grundsärskolan åk 1 
som sexåring, innebär att processen för att utreda målgruppstillhörighet startar redan under 
barnets förskoleår. Det innebär fler utredningar som kommer att starta under barnets 
förskoleår. Det vore önskvärt med ett förtydligande i form av skriftliga 
rekommendationer/vägledning kring ansvarsfördelningen mellan elevhälsan och 
regionerna kopplat till utredningar av barn i förskoleåldern som kan antas tillhöra 
grundsärskolans målgrupp. Det blir viktigt att denna information delges ansvariga för 
förskolorna.    
  
5.4 Särskilt om övergången mellan förskola och skola  
5.4.3 Information vid övergång mellan förskola och skola  
 
Utredningens förslag: När ett barn övergår från förskolan eller pedagogisk omsorg enligt 
25 kap. skollagen till en grundskola, grundsärskola, specialskola eller sameskola ska 
den förskoleenhet eller verksamhet som barnet lämnar till den mottagande skolenheten 
överlämna sådana uppgifter om barnet som behövs för att underlätta övergången för 
barnet.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer med förslaget  
 
 
5.4.4 Samverkan vid övergångar  

Utredningens förslag: Skolverket ska ges i uppdrag att lämna förslag till reviderade 
läroplaner för förskolan, grundskolan, grundsärskolan, specialskolan och sameskolan i de 
delar som avser övergång och samverkan. Skolverket bör också överväga att utarbeta 
stödmaterial som rör övergången mellan förskola och skola samt fritidshem. 
Stödmaterialet bör riktas till personal i berörda skolformer och verksamheter, inklusive 
personal i pedagogisk omsorg.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
För att säkerställa att varje barn/elev får en god övergång från förskolan till skolan bör 
skrivelserna vara utformade som ett gemensamt ansvar för förskolan, skolan och 
fritidshemmet. Ensidigt ansvar, som i enstaka fall återfinns i dagens läroplaner, bidrar inte till 
barnets bästa. Tydlighet utifrån varje verksamhetsansvar är önskvärt.  
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Av skolförordningen (2011:185) 14 kap. 1 § 3 st. framgår att elever som börjar förskoleklass i 
augusti ska skrivas in i verksamheten den 1 juli. Det betyder att barn som slutar förskolan 
samtidigt skrivs ut från förskolan den 30 juni. För de barn som har föräldrar som jobbar under 
sommaren innebär detta att barnen ska skolas in i skolans fritidsverksamhet mitt i 
sommaren, samtidigt som många fritidshem är stängda. Det finns en risk att de inte blir en 
bra inskolning för barnen. För barnen skulle det vara tryggare och bättre att gå kvar på 
förskolan fram till den 31 juli och istället skolas in på fritidshemmet från och med den 1 
augusti, när fritidshemmet är öppet och ordinarie personal finns på plats. Det sker givetvis 
sammanslagningar även mellan förskolor på sommaren, men det är ändå en tryggare och 
känd miljö för barnet att befinna sig i och barnet har även upparbetade relationer med de 
andra barnen på förskolan. Mot denna bakgrund bör skolförordningen ändras så att barn inte 
skrivs in i förskoleklass förrän från och med den 1 augusti och att barnen ska ha rätt att gå 
kvar i förskolan till och med den 31 juli.

 
  
5.5 Överväganden gällande vissa andra bestämmelser  
5.5.1 Modersmålsundervisning  
 
Utredningens förslag: Bestämmelserna om modersmålsundervisning i grundskolan, 
grundsärskolan, specialskolan och sameskolan ska gälla för nya årskurs 1.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Med tanke på att modersmålsundervisningen nyttjas i de lägre åldrarna så är det bra 
att eleverna börjar så tidigt som möjligt. Det kan bli ekonomiska konsekvenser med tanke på 
att fler elever kan nyttja detta. Samtidigt kanske fler elever når kunskapskraven med tanke på 
den motivering som beskrivs i utredningen.   
 
  
5.5.2 Särskilt stöd  
 
Utredningens förslag: De bestämmelser i 3 kap. skollagen om särskilt stöd som gäller för 
grundskolan, grundsärskolan, specialskolan och sameskolan ska gälla för nya årskurs 1.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget. Detta förslag innebär att elever 
ska kunna söka till resursklassen tidigare om behovet finns. Denna möjlighet finns inte i 
dagsläget för elever i förskoleklassen.  
  
5.5.3 Definition av nyanlända och vissa andra elever  
 
Utredningens förslag: Med nyanländ avses den som har påbörjat sin utbildning här 
senare än höstterminens start det kalenderår då han eller hon fyller sex år och i 
övrigt uppfyller villkoren enligt gällande definition av nyanländ. Om det behövs ska en 
bedömning av en elevs kunskaper även göras för en elev som har varit bosatt utomlands 
och som har påbörjat sin utbildning här senast vid höstterminens start det kalenderår då 
han eller hon fyller sex år.  
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Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget. 
 
5.5.4 Disciplinära åtgärder  
 
Utredningens förslag: Bestämmelserna i 5 kap. skollagen om avstängning i grundskolan, 
specialskolan och sameskolan samt utvisning ur undervisningslokalen och kvarsittning i 
grundskolan, grundsärskolan, specialskolan och sameskolan ska gälla för nya årskurs 1.  

 
 

Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Det går att ifrågasätta om disciplinära åtgärderna är kontraproduktiva för så små barn. 
Genom att avvisa små barn skapas en känsla av övergivenhet hos så unga individer, som är 
direkt skadlig och inte leder till ”bättre beteende”. Självklart ska disciplinära 
åtgärder användas ytterst restriktivt då det är fråga om små barn. Viktig att det även i 
fortsättning genomförs utredning av elevens behov av särskilt stöd om eleven visar oro eller 
“oönskat beteende” – tillsammans med vårdnadshavare först.   
 
Å andra sidan är att undanta en årskurs (nya åk 1) från gällande bestämmelser som idag är 
gemensamma för åk 1-9 är inte heller rimligt. Ett rimligt alternativ skulle vara 
att skollagen då skrivs om och tydliggör att särskilda bestämmelser gäller för t.ex. åk 1-4, 5-
7 och 8-10.  Komplexiteten ligger i att yngre elever blir konsekvensen av vårdnadshavarnas 
och skolans uppfattning och förväntning. Jag skulle gärna se ett förtydligande i t.ex. 
föräldrabalken/skollagen när det gäller vårdnadshavares ansvar i situationer där 
bestämmelserna i kap 5 är aktuella, skolans ansvar är tydligt i skollagen.  
  
5.5.5 Fjärrundervisning  
 
Utredningens förslag: Bestämmelserna om fjärrundervisning i grundskolan, 
grundsärskolan specialskolan och sameskolan i 22 kap. skollagen och 5a kap. 
skolförordningen ska gälla för nya årskurs 1  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget  
 
5.6 Ikraftträdande- och övergångsbestämmelser  

5.6.1 Ikraftträdande- och tillämpningsbestämmelser  

Utredningens förslag: Ändringarna i skollagen och skolförordningen ska träda i kraft den 
1 augusti 2024. Ändringen i 3 kap. 12 j § skollagen ska tillämpas från den 1 januari 2026 
och övriga ändringar ska tillämpas första gången på utbildning som påbörjas efter den 30 
juni 2026. Ändringen i offentlighets- och sekretesslagen ska träda i kraft den 1 juli 2026  
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
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Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget  
 
5.6.2 Befintliga godkännanden av enskilda huvudmän  
 
Utredningens förslag: Förslag: Ett godkännande av en enskild huvudman för 
förskoleklass enligt 2 kap. 5 § skollagen (2010:800) i dess äldre lydelse ska upphöra att 
gälla för utbildning som påbörjas höstterminen 2026. Ett godkännande av en enskild 
huvudman för grundskola eller grundsärskola enligt 2 kap. 5 § skollagen i dess äldre 
lydelse ska anses gälla som ett godkännande enligt 2 kap. 5 § skollagen i dess nya lydelse 
för de motsvarande årskurser som det äldre godkännandet avser. Statens skolinspektion 
får fatta beslut om godkännanden i enlighet med de nya årskursbeteckningarna, som 
ersätter befintliga beslut. Efter ansökan av en enskild huvudman för förskoleklass och 
grundskola eller grundsärskola som godkänts enligt 2 kap. 5 § skollagen i dess äldre 
lydelse, får Statens skolinspektion, genom en förenklad prövning, förklara huvudmannen 
godkänd för nya årskurs 1 enligt bestämmelserna i skollagen i dess nya lydelse. 
Regeringen får meddela föreskrifter om den förenklade prövningen. Det ska meddelas 
föreskrifter om den förenklade prövningen i förordning. Befintliga huvudmän ska ansöka till 
Skolinspektionen om de vill ha ett godkännande för nya årskurs 1. Ett godkännande ska 
bara avse motsvarande utbildning och samma skolenhet som det tidigare godkännandet 
avsåg. Ansökan ska vara avgiftsfri. Befintliga huvudmän ska beviljas ett godkännande om 
det inte finns särskilda skäl för att förnyat godkännande inte ska ges. Med särskilda skäl 
avses att det finns skäl för återkallelse. Någon annan prövning enligt bestämmelserna om 
godkännande ska inte göras. Beslutet om godkännande ska få överklagas enligt 
bestämmelserna i skollagen.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget   
 
5.6.3 Elevens rätt att fortsätta vid samma skolenhet  

Utredningens förslag: Den som har tagits emot i förskoleklassen vid en viss skolenhet 
läsåret 2025/2026 har rätt att fortsätta sin skolgång i grundskolan eller grundsärskolan vid 
samma skolenhet enligt 10 kap. 31 § eller 11 kap. 30 § skollagen i dess äldre lydelse. 

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer med förslaget. 
 
5.6.4 Elevens rätt att fortsätta efter färdighetsprov  

Utredningens förslag: Om en huvudman tagit emot en elev i förskoleklassen efter 
färdighetsprov enligt 9 kap. 6 a § skollagen läsåret 2025/2026 får färdighetsprov inte 
användas som villkor för att eleven ska få fortsätta sin utbildning vid samma skolenhet eller 
inom samma elevgrupp enligt 10 kap. 9 a § skollagen i dess äldre lydelse.  
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Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer med förslaget. 
 
5.6.5 Elever som mottagits i förskoleklassen  

Utredningens förslag: En elev som har tagits emot i förskoleklassen läsåret 2025/2026 
ska läsåret därefter fortsätta skolgången i årskurs 2 i grundskolan, om inte något annat 
beslutas med stöd av 7 kap. 5, 6 eller 7 § skollagen, eller 4 kap. 6 eller 7 § 
skolförordningen.  

 
 

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget   
 
 
5.6.6 Tystnadsplikt enligt skollagen  

Utredningens förslag: Tystnadsplikt enligt 29 kap. 14 § skollagen i dess äldre lydelse ska 
fortsätta att gälla för uppgifter om enskildas personliga förhållanden i förskoleklass.  
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter.  

 
 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget   
 
5.6.7 Sekretess enligt offentlighets- och sekretesslagen, OSL  

Utredningens förslag: Bestämmelserna i 23 kap. 2 § OSL i dess äldre lydelse gäller 
fortfarande för uppgifter som hänför sig till förskoleklassen. 

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter’  
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget   
  
6 Behörighet, behörighetsgivande utbildning och 
kompetensutveckling  
6.2.1 De bestämmelser som gäller för behörighet i lågstadiet ska fortsättningsvis 
gälla  

Utredningens förslag: De bestämmelser som gäller för behörighet att undervisa i 
grundskolans årskurs 1–3 ska gälla för behörighet att undervisa i grundskolans nya 
årskurs 1–4. De bestämmelser som gäller för behörighet att undervisa i grundskolans 
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årskurs 1–6 ska gälla för behörighet att undervisa i grundsärskolans nya årskurs 1–7. De 
bestämmelser som gäller för behörighet att undervisa i specialskolan ska gälla för 
behörighet i specialskolans nya årskurser. De bestämmelser som gäller för behörighet att 
undervisa i sameskolan ska gälla för behörighet att undervisa i sameskolans nya 
årskurser. Följdändringar i benämningen av grundlärarexamen enligt 
högskoleförordningen (1993:100) och av årskursbeteckningar i behörighetsförordningen 
(2011:326) ska göras  

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret Instämmer med förslaget och menar att det är viktigt att 
Skolverket genomför fortbildning, t.ex. via Lärarlyftet, så att de berörda förskolelärarna blir 
behöriga att undervisa i år 1-4.   
 
6.2.2 Vissa förskollärare ska vara behöriga att undervisa i nya årskurs 1 i grundskolan 
och sameskolan under fem år  
 
Utredningens förslag: En förskollärare som har en anställning i förskoleklassen senast 
den 30 juni 2026 och som enligt gällande bestämmelser är behörig att undervisa i 
förskoleklassen ska vara behörig att undervisa i nya årskurs 1 i grundskolan och 
sameskolan under en övergångsperiod om fem år.  

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer med förslaget och vill framföra att det kommer att 
behövas fortbildning för denna yrkesgrupp, främst när det gäller bedömning och 
läsinlärning.    
 
6.2.3 Vissa förskollärare och lärare ska vara behöriga att undervisa i nya årskurs 1 i 
grundsärskolan under åtta respektive fem år  
 
Utredningens förslag: En förskollärare eller lärare som har en anställning i 
förskoleklassen senast den 30 juni 2026 och som enligt gällande bestämmelser är behörig 
att undervisa i förskoleklassen ska vara behörig att undervisa i nya årskurs 1 i 
grundsärskolan under en övergångsperiod om åtta år. En förskollärare som har en 
anställning i grundsärskolan senast den 30 juni 2026 och som är behörig att undervisa i 
ämnesområden i träningsskolan ska vara behörig att undervisa i ämnen i nya årskurs 1 i 
grundsärskolan under en övergångsperiod om fem år.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Då grundsärskolan i nuläget inte har någon förskoleklass så är det viktigt att de förskollärare 
som går över till grundsärskolan kan och förstår målgruppen.   
 
6.2.4 Vissa förskollärare ska vara behöriga att undervisa i nya årskurs 1 i 
specialskolan under fem år  

Utredningens förslag: En förskollärare som har en anställning i förskoleklassen senast 
den 30 juni 2026 och som enligt gällande bestämmelser är behörig att undervisa i 
förskoleklassen ska vara behörig att undervisa i nya årskurs 1 i specialskolan när det gäller 



15

elever som är hörselskadade, döva eller har en grav språkstörning utan ytterligare 
funktionsnedsättning under en övergångsperiod om fem år.

  
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer med förslaget och anser det vara viktigt att 
kompetensen kring målgruppen tillvaratas samt att det sätts in fortbildning för denna 
yrkesgrupp.  

  
6.2.5 Förskollärare med speciallärarexamen som bedriver undervisning som avser 
särskilt stöd  
 
Utredningens förslag: En förskollärare som har en anställning i förskoleklassen senast 
den 30 juni 2026 och som enligt gällande bestämmelser är behörig att som speciallärare 
bedriva undervisning avseende särskilt stöd i förskoleklassen ska vara behörig att som 
speciallärare bedriva undervisning avseende särskilt stöd i årskurs 1 i grundskolan, 
grundsärskolan, specialskolan och sameskolan under en övergångsperiod om fem år.  

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer med förslaget och anser att det behövs fortbildning 
för denna yrkesgrupp, främst när det gäller bedömning och läsinlärning samt när det gäller 
matematik.  
  
6.3 Vissa förskollärare ska få fler möjligheter att bli behöriga att undervisa i lågstadiet  

6.3.1 Erfarenhet och kompletterande utbildning ska ge behörighet i årskurs 1 och 2 
grundskolan och sameskolan  
 
Utredningens förslag: En förskollärare som har avlagt en behörighetsgivande examen, 
har en anställning i förskoleklassen senast den 30 juni 2026 och som dessutom har 
undervisat i förskoleklassen eller nya årskurs 1 under minst fem läsår under de senaste tio 
åren före ansökan om komplettering av legitimation inkommit till Skolverket, dock senast 
den 1 juli 2031, ska vara behörig att som lärare undervisa i årskurs 1 och 2 i grundskolan 
och sameskolan om han eller hon har kompletterat sin behörighetsgivande examen med 
fullgjord behörighetsgivande utbildning enligt förordning (2021:151) om statsbidrag för 
fortbildning av lärare eller en utbildning som motsvarar en sådan.   
 1 Denna behörighet ska inte kunna ligga till grund för tillämpning av andra bestämmelser 
om kompletterande behörighet i behörighetsförordningen.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret instämmer med förslaget. 
 
6.3.2 Erfarenhet och kompletterande utbildning ska ge behörighet i årskurs 1 och 2 i 
grundsärskolan  
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Utredningens förslag: En förskollärare som har avlagt en behörighetsgivande examen, 
har en anställning i förskoleklassen senast den 30 juni 2026 och som dessutom har 
undervisat i förskoleklassen eller nya årskurs 1 under minst fem läsår under de senaste tio 
åren före ansökan om komplettering av legitimation inkommit till Skolverket, dock senast 
den 1 juli 2034, ska vara behörig att som lärare undervisa i årskurs 1 och 2 i 
grundsärskolan om han eller hon,   
1. har kompletterat sin behörighetsgivande examen med en fullgjord 
behörighetsgivande utbildning enligt förordning (2021:151) om statsbidrag för fortbildning 
av förskollärare eller en utbildning som motsvarar en sådan, och  
 2. avlagt en speciallärarexamen med specialisering mot utvecklingsstörning. En 
förskollärare som har avlagt en behörighetsgivande examen, en speciallärarexamen med 
specialisering mot utvecklingsstörning och har en anställning i grundsärskolan senast den 
30 juni 2026 ska vara behörig att som lärare undervisa i årskurs 1och 2 i grundsärskolan 
om   
1. han eller hon har undervisat i träningsskolan under minst fem läsår de senaste tio åren 
före ansökan om komplettering av legitimation inkommit till Skolverket, dock senast den 30 
juni 2031, och  
 2. han eller hon har kompletterat sin behörighetsgivande examen med en fullgjord 
behörighetsgivande utbildning enligt förordning (2021:151) om statsbidrag för fortbildning 
av förskollärare eller en utbildning som motsvarar en sådan. Behörigheten ska inte kunna 
ligga till grund för tillämpning av andra bestämmelser om kompletterande behörighet i 
behörighetsförordningen.  

 
 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ser positivt på förslaget. 
 
6.3.3 Erfarenhet och kompletterande utbildning ska ge behörighet i årskurs 1 och 2 i 
specialskolan  

Utredningens förslag: En förskollärare som har avlagt en behörighetsgivande examen, 
har en anställning i förskoleklassen senast den 30 juni 2026 och som har undervisat i 
förskoleklassen eller nya årskurs 1 under minst fem läsår under de senaste tio åren före 
ansökan om komplettering av legitimation inkommit till Skolverket, dock senast den 1 juli 
2031, ska vara behörig att som lärare undervisa elever som är hörselskadade, döva eller 
har en grav språkstörning utan ytterligare funktionsnedsättning i årskurs 1 och 2 i 
specialskolan om han eller hon har kompletterat sin behörighetsgivande examen med 
fullgjord behörighetsgivande utbildning enligt förordning (2021:151) om statsbidrag för 
fortbildning av förskollärare eller en utbildning som motsvarar en sådan. Behörigheten ska 
inte kunna ligga till grund för tillämpning av andra bestämmelser om kompletterande 
behörighet i behörighetsförordningen.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att erinra mot förslaget. 
 
6.3.4 Kompletterande utbildning ska ge behörighet i ämnen i årskurs 1–4 i 
grundskolan och sameskolan  
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Utredningens förslag: En förskollärare som har avlagt en behörighetsgivande examen 
och är anställd i förskoleklassen senast den 30 juni 2026 ska vara behörig att som lärare 
undervisa i ett eller flera ämnen i grundskolans och sameskolans årskurser 1–4, om   
1. han eller hon har kompletterat sin behörighetsgivande examen med fullgjord 
högskoleutbildning i ett eller flera ämnen,  
 2. högskoleutbildningen har en omfattning i varje ämne som minst motsvarar den lägsta 
omfattning som kan anses ha krävts för ämnet i någon av de lärarexamina med inriktning 
mot årskurser som motsvarar årskurs 1–4 och som är äldre än gällande 
behörighetsgivande examen, dock inte äldre än en behörighetsgivande examen som 
kunde avläggas den 1 juli 1968, och  
 3. han eller hon genom högskoleutbildningen har fått sådana ämneskunskaper i vart och 
ett av detta eller dessa ämnen som i huvudsak kan anses ha krävts för den lärarexamen 
som avses i föregående punkt.  
  
 En sådan förskollärare ska vara behörig att undervisa i det eller de ämnen som omfattas 
av den kompletterande högskoleutbildningen. Behörigheten ska inte kunna ligga till grund 
för tillämpning av andra bestämmelser om kompletterande behörighet i 
behörighetsförordningen.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
I och med att förslaget avser en specifik grupp av förskollärare är det viktigt att vara mycket 
tydlig över vilka förskollärare som har möjlighet att komplettera sina kunskaper för att 
undervisa i åk 1-4. Risken är annars att det blir svårnavigerat för både enskild medarbetare 
och huvudman och förskollärare som skulle kunna ta del av kompetensutvecklingen inte gör 
det.  
 
 
Barn- och utbildningskontoret ser gärna att Skolverket uppdras att se över och planerar hur 
man kan stötta huvudmän (statsbidrag, utbildningar etc) att i god tid fortbilda aktuella 
medarbetare för att uppfylla lagkraven när de börjar gälla.  
 
6.3.5 Kompletterande utbildning och behörighet i ämnen i årskurs 1–4 i 
grundsärskolan  

Utredningens förslag: En förskollärare som har kompletterat sin behörighetsgivande 
examen enligt de förutsättningar som anges i 6.3.4 och som dessutom har avlagt en 
speciallärarexamen med specialisering mot utvecklingsstörning ska vara behörig att som 
lärare undervisa i ett eller flera ämnen i grundsärskolans årskurs 1–4. Även en 
förskollärare som är behörig och anställd för undervisning i träningsskolan senast den 30 
juni 2026 ska vara behörig att som lärare undervisa i ett eller flera ämnen i 
grundsärskolans årskurs 1–4 efter en sådan komplettering. En sådan förskollärare ska 
vara behörig att undervisa i det eller de ämnen som omfattas av den kompletterande 
högskoleutbildningen. Behörigheten ska inte ligga till grund för tillämpning av andra 
bestämmelser om kompletterande behörighet i behörighetsförordningen.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget. 
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6.3.6 Kompletterande utbildning ska ge behörighet i ämnen i årskurs 1–5 i 
specialskolan  
 
Utredningens förslag: En förskollärare som har kompletterat sin behörighetsgivande 
examen enligt de förutsättningar som anges i avsnitt 6.3.4 ska vara behörig att som lärare 
undervisa i ett eller flera ämnen i specialskolans årskurs 1–5, när det gäller elever som är 
hörselskadade, döva eller har en grav språkstörning, utan ytterligare funktionsnedsättning. 
En sådan förskollärare ska vara behörig att undervisa i det eller de ämnen som omfattas 
av den kompletterande högskoleutbildningen. Behörigheten ska inte kunna ligga till grund 
för tillämpning av andra bestämmelser om kompletterande behörighet i 
behörighetsförordningen.  

 
 

Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget. 
 
6.3.7 Förskollärare med speciallärarexamen  

Utredningens förslag: En förskollärare ska vara behörig att som speciallärare bedriva 
undervisning som avser särskilt stöd i årskurs 1 och 2 i grundskolan och motsvarande 
skolformer under förutsättning att förskolläraren har avlagt en speciallärarexamen och 
kompletterat med en sådan utbildning som avses i avsnitt 6.3.1. En förskollärare ska vara 
behörig att som speciallärare bedriva undervisning som avser särskilt stöd i årskurs 1–4 i 
grundskolan och motsvarande skolformer under förutsättning att förskolläraren har avlagt 
en speciallärarexamen och kompletterat med sådan utbildning som avses i 6.3.4. En 
sådan förskollärare är endast behörig att som speciallärare bedriva sådan undervisning 
som speciallärarexamen är specialiserad mot.  

 
  
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget.  
  
6.4.1 Utredningens överväganden gällande utformning av fortbildningen  
6.4.2 Utbildning för behörighet i årskurs 1 och 2  
 
Utredningens förslag: Skolverket ska ges i uppdrag att i samverkan med lärosäten 
erbjuda den fortbildning som ska ge förskollärare, som har minst fem års erfarenhet av 
arbete i förskoleklassen eller nya årskurs 1, behörighet i årskurs 1 och 2. Utbildningen bör 
omfatta 30 högskolepoäng, 15 högskolepoäng avseende svenska och 15 högskolepoäng 
avseende matematik. Utbildning bör kunna genomföras på deltid under ett år.  

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget 
 
6.4.3 Utbildning för behörighet i ämnen i årskurs 1–4  
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Utredningens förslag: Skolverket bör ges i uppdrag att i samverkan med lärosäten 
erbjuda fortbildning som syftar till att ge förskollärare behörighet i ett eller flera ämnen i 
lågstadiet.  

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget 
 
 

6.4.4 Statsbidrag för fortbildning av förskollärare  

Utredningens förslag: Statsbidrag ska utgå för fortbildning som syftar till att förskollärare 
ska bli behöriga att undervisa i årskurs 1 och 2 i lågstadiet. Statsbidrag ska även utgå för 
fortbildning som syftar till att ge förskollärare behörighet i ett eller flera ämnen i lågstadiet. 
Statsbidraget ska vidare kunna sökas av huvudmän för grundskolan, grundsärskolan, 
specialskolan och sameskolan. Statsbidrag ska kunna utgå för de förskollärare som är 
anställda för undervisning i förskoleklassen, träningsskolan i grundsärskolan eller nya 
årskurs 1. Statsbidraget bör vara tidsbegränsat och möjligt för huvudmännen att söka till 
och med 2034  

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ser positivt på förslaget och anser att det vore bra att redan nu 
tidsbegränsa statsbidragen. Ju tydligare förutsättningar ju bättre för huvudman och enskilda 
förskollärare.  
  
6.5 Kompetensutvecklande insatser för lärare m.fl.  
 
Utredningens förslag: Skolverket ska ges i uppdrag att genomföra en 
kompetensutvecklande insats i syfte att säkerställa att de lärare som ska arbeta i blivande 
årskurs 1 kan integrera förskolans pedagogik och arbetssätt på lämpligt sätt i 
undervisningen. Detta bör ske i samverkan med lärosäten. Insatsen bör genomföras som 
ett Förskolepedagogiskt lyft för lärare och rikta sig till lärare och andra berörda 
personalgrupper som i dag arbetar i förskoleklassen eller i lågstadiet, och som i sin 
grundutbildning saknar kompetens gällande förskolans pedagogik och arbetssätt. 
Skolverkets uppdrag bör innefatta såväl framtagandet av kompetensutvecklingsinsatser 
med detta ändamål, som revidering av befintliga insatser som riktar sig mot nuvarande 
förskoleklassen och lågstadiet. Dessa bör även vara anpassade för att kunna tillämpas 
i nya årskurs 1. Vid behov av särskilt anpassad kompetensutveckling för lärare inom 
grundsärskolan, specialskolan och sameskolan bör tillgången till skolformsspecifika 
insatser säkerställas  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
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I utredningens förslag anges att kompetensutvecklingen också ska främja förståelsen varför 
förändringar införs. Det är även andra grupper i behov av, huvudman, skolchef, rektor, 
ekonomer och andra medarbetare inom skolan. Den förståelsen behöver finnas i alla led i 
huvudmannens ansvarsområden.   
 
Barn- och utbildningskontoret anser vidare att det är viktigt att bibehålla den positiva 
pedagogik som har genomsyrat förskoleklassen. 
 
6.6 Ikraftträdande- och övergångsbestämmelser  

6.6.1 Ikraftträdande  

Utredningens förslag: Ändringarna i behörighetsförordningen och högskoleförordningen 
ska träda i kraft den 1 augusti 2024 och tillämpas först från och med den 1 juli 2026. 
Ändringen i förordning (2021:151) om statsbidrag för fortbildning av förskollärare ska träda 
i kraft i två steg, dels den 1 augusti 2024, dels den 1 juli 2026.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget. 
 
 
 
6.6.2 Befintliga lärarlegitimationer  
 
Utredningens förslag: En lärarlegitimation som avser behörighet att undervisa i årskurser 
i grundskolan, grundsärskolan, specialskolan eller sameskolan som utfärdats enligt 2 kap. 
16 § skollagen före den 1 juli 2026 ska anses gälla för de motsvarande årskurser enligt 10 
kap. 3 §, 11 kap. 4 §, 12 kap. 3 § och 13 kap. 3 § skollagen i dess nya lydelse, som den 
äldre legitimationen avser. Ett beslut om lärarlegitimation som utfärdats enligt 2 kap. 16 § 
skollagen före den 1 juli 2026 och som avser behörighet som omfattar lågstadiet enligt 10 
kap. 3 §, 11 kap. 4 §, 12 kap. 3 § och 13 kap. 3 § skollagen i dess äldre lydelse ska anses 
gälla för lågstadiet i nämnda bestämmelsers nya lydelse. Statens skolverk får fatta beslut 
om legitimation med nya årskursbeteckningar som ersätter befintliga beslut. 

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget. 
  
6.6.3 Högskoleförordningen  

Utredningens förslag: Den som har påbörjat en utbildning till grundlärare med inriktning 
mot förskoleklass och grundskolans årskurs 1–3, grundlärare med inriktning mot 
grundskolans årskurs 4–6 eller ämneslärare med inriktning mot grundskolans årskurs 7–9 
och avlägger examen efter den 1 juli 2026 ska erhålla examen enligt den nya lydelsen i 
bilaga 2 till högskoleförordningen (examensordningen).  

 
 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
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Barn- och utbildningskontoret anser att det kan vara nödvändigt att se över innehållet i 
utbildningen till förskollärare, t.ex. när det gäller läsinlärning, resultatuppföljning och 
pedagogik inom matematik.  
 
  
7 Genomförande och utvärdering av reformen  
7.1 Reformens genomförande  
7.1.1 De nya bestämmelserna tillämpas från och med läsåret 2026/27  

Utredningens förslag: Bestämmelserna gällande en tioårig grundskola, en tioårig 
grundsärskola, en elvaårig specialskola och en sjuårig sameskola träder i kraft den 1 
augusti 2024, och ska tillämpas på utbildning som påbörjas efter den 30 juni 2026, alltså 
läsåret 2026/27.  

 
 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget. 
 
7.1.2 En nationellt samlad implementering  
 
Utredningens förslag: Den tioåriga grundskolan, tioåriga grundsärskolan, elvaåriga 
specialskolan och sjuåriga sameskolan föreslås implementeras genom en nationellt samlad 
reformstrategi.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret har inget att invända mot förslaget. 
 
 
 
7.1.3 Uppdrag till skolmyndigheterna  
 
Utredningens förslag: Skolverket bör så snart som möjligt efter riksdagsbeslut ges ett 
uppdrag gällande kommande ändringar av läroplaner och kursplaner. Skolverket bör 
vidare ges uppdrag avseende anpassningar av statistikframställning, handläggning av 
statsbidrag och lärarlegitimationer samt andra sakområden och stödfunktioner som 
bedöms påverkas av ikraftträdandet och tillämpningen av de nya bestämmelserna. 
Skolverket bör också ges i uppdrag att utarbeta och genomföra implementeringsinsatser. 
Skolinspektionen bör på liknande sätt, så snart som möjligt efter riksdagsbeslut, ges ett 
uppdrag gällande hanteringen av befintliga godkännanden och ansökningar om nya 
godkännanden av enskilda huvudmän. Om andra delar av myndighetens verksamhet 
bedöms påverkas av de nya bestämmelserna bör även dessa ses över. Motsvarande 
uppdrag bör ges till Sameskolstyrelsen och Specialpedagogiska skolmyndigheten i de 
fall deras verksamheter och stödfunktioner bedöms påverkas av ikraftträdandet och 
tillämpningen av de nya bestämmelserna.  
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Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ser positivt på förslaget och anser att det är viktigt att se till att 
Skolverkets implementeringsuppdrag följs upp så att inte lärarkåren blir lidande ifall 
implementeringen inte sker fullt ut. Förslagsvis bör utvärdering av Skolverket ske av 
Riksrevisionen.  
 
7.1.4 Stöd till huvudmännens lokala implementering  
 
Utredningens förslag: Skolverket bör med anledning av reformen ges i uppdrag att 
utarbeta och genomföra implementeringsinsatser riktade till huvudmän, skolchefer, 
rektorer, lärare, förskollärare samt andra berörda personalgrupper. Stödinsatserna bör 
vara inriktade mot dels det lokala implementeringsarbetet och hur det kan organiseras, 
dels de innehållsliga aspekterna av de reviderade styrdokumenten.  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
  
Barn- och utbildningskontoret ser positivt på förslaget och anser att förslaget i sig är 
nödvändigt och en förutsättning för dels likvärdighet, trygghet i att förstå och tolka uppdraget 
samt att lagkraven ska uppfyllas.  
 
Barn- och utbildningskontoret menar att det är viktigt att se till att Skolverkets 
implementeringsuppdrag följs upp så att inte lärarkåren blir lidande ifall implementeringen 
inte sker fullt ut. Samt att ett ekonomiskt stöd bör kopplas till 
implementeringsinsatserna. Förslagsvis bör utvärdering av Skolverket ske av 
Riksrevisionen.  
 
7.1.5 Statsbidrag för kapacitetsförstärkande och kvalitetshöjande åtgärder i 
lågstadiet  
 
Utredningens förslag: Statsbidrag ska utgå till huvudmännen i syfte att möjliggöra en 
kapacitetsförstärkning samt säkerställa kvaliteten i utbildningen i lågstadiet under den tid 
som reformen implementeras. Statsbidraget bör vara tidsbegränsat och möjligt för 
huvudmännen att söka från höstterminen 2025 till och med utgången av 2030.  

 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
.  
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget men vill samtidigt påpeka 
risken för att tillfälliga statsbidrag gör att huvudmän organiserar som att de är permanenta 
därför vore det positivt att statsbidragen redan från början är tidsbestämda. 
   
7.2 Utvärderingsplan   
7.2.2 Kontinuerlig uppföljning under implementeringen  
 
Utredningens förslag: Skolverket bör ges i uppdrag att kontinuerligt följa upp reformens 
delmoment rörande utvecklingen av personalens behörighet mot bakgrund av de nya 
behörighetsreglerna. Uppföljningen bör genomföras årligen under hela 
implementeringsperioden, med start läsåret 2025/26.  
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Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret anser att det är viktigt att fastställa hur implementeringsarbetet 
följs upp. Då det är viktigt att se till att grundskolan får den fortbildning och stöd som 
behövs.  
 
7.2.3 Processutvärdering av reformens olika delmoment  
 
Utredningens förslag: Skolverket bör ges i uppdrag att genomföra processutvärderingar 
av reformens olika delar, som ett komplement till den kontinuerliga uppföljning som 
föreslås i avsnitt 7.2.2.  

 
 

Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget om att 
tillämpa processutvärderingar. För att enheter och huvudmän ska kunna ta lärdom av dess 
resultat skulle det vara bra om de också kontinuerligt publicerades på Skolverkets 
webbplats.   
 
7.2.4 Reformutvärdering  

Utredningens förslag: IFAU bör ges i uppdrag att genomföra en 
övergripande summativ reformutvärdering, för att därmed kunna ge svar på om den 
genomförda reformen givit de resultat, eller de effekter, som förväntats  

 
 
Barn- och utbildningskontorets yttrande/synpunkter  
 
Barn- och utbildningskontoret ställer sig positiva till förslaget och anser att det vore lämpligt 
om IFAU fick i uppdrag att övervaka hela reformen.  
 
  
8 Konsekvenser av utredningens förslag  
8.7 Ekonomiska konsekvenser för kommunerna   
 
Utredningen föreslår att kommunerna bör kompenseras enligt finansieringsprincipen för ett 
antal förändringar som innebär ett utökat åtagande för kommunerna. Det bör dock också 
beaktas de indirekta kostnader som uppstår till följd av förslagen. Såsom 
vikariekostnader under tid då lärare och annan personal genomgår fortbildningsinsatser, 
kostnader för systemanpassningar och anpassningar av administrativa system och 
processer, samt höjda lönenivåer. Det är ytterst viktigt att inte förslagen medför 
kostnadsökningar för kommunerna som ytterligare belastar en redan ansträngd ekonomisk 
situation för skolverksamheten. 
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Tidplaner
Ärendet behandlas vid barn- och skolnämndens arbetsutskott 2021-08-30 och vid barn- och 
skolnämndens sammanträde 2021-09-13

Samberedning 
 
Ärendet är berett i samverkan med kommunstyrelsekontoret 
 
 
I beredningen av detta ärende har Jenny Nordström, förvaltningsdirektör, Johan Kant, skolchef, Niclas 
Gustafsson, bitr verksamhetschef grundskolan, Helen Osbeck, verksamhetschef förskolan, Carina 
Forsberg, verksamhetschef elevhälsan, Agneta Brus, verksamhetschef verksamhetsstöd och 
kansli Ulla Wredle, enhetschef resultat och analys, Agneta Sjöberg, kvalitetschef 
kommunstyrelsekontoret och Erik Lundin, enhetschef, kansli och juridik varit delaktiga. 

Jenny Nordström  
Förvaltningsdirektör  
Barn- och utbildningskontoret 

Bilagor
Förslaget i sin helhet finns i följande länk:  
https://www.regeringen.se/rattsliga-dokument/statens-offentliga-utredningar/2021/05/sou-
202133/ 

Beslut skickas till
Kommunstyrelsen 
Registrator 

https://www.regeringen.se/rattsliga-dokument/statens-offentliga-utredningar/2021/05/sou-202133/
https://www.regeringen.se/rattsliga-dokument/statens-offentliga-utredningar/2021/05/sou-202133/
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